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یادداشت روز

کارشناسان و دولتی ها بارها درخصوص ناترازی های انرژی 
در کشــور صحبت کرده اند. حتی شــخص آقای پزشکیان 
اخیــراً و برای چندمیــن  بار با بیان اینکه، یک مســاله نوع 
مصرف ماست که همه باید کمک کنید و کمک کنیم درست 
مصرف کنیم، گفته است: »ناترازی را ما به وجود نیاورده ایم و 
وارثش بوده ایم اما حل خواهیم کرد و نمی گذاریم برای زمان 
طولانی این روند ادامه پیدا کند«. اما مساله ناترازی نیست 
بلکه بحران اســت لذا قضیه بسیار بیشتر از ناترازی هاست. 
گویا دوســتان قصد دارند با کلمه »ناترازی« مساله را کمی 

تلطیف کنند.
سال هاســت که متخصصان و اقتصاددان ها درخصوص 
سیاســت گذاری نادرســت در حوزه انرژی هشدار می دهند 
ولی سیاست گذاران و مدیران سیاسی دولتی با عنوان ناترازی 
سعی در خفیف جلوه  دادن ماجرا دارند! ناترازی کلمه ای که 
ایــن روزها برای کمبود انرژی جایگزیــن کمبود برق و گاز 
در کشوری شده که جزو ۵ کشــور اول دارای ذخایر انرژی 
دنیاســت. برای نمونه، ما در حمل  ونقل، انرژی، پزشکی، 
بازنشســتگی، کشــاورزی، صنعت و ... هم بحران داریم. 
این بحران ها آثار مخربی دارند که نه  تنها زیان های ســنگین 
در تولیــد ناخالص ملی و بخش های مختلف به وجود آورده 
است بلکه حتی می تواند کشــور را چالش های اجتماعی و 

امنیتی مواجه کند.
این ســخن درســتی اســت که همگی باید در انرژی 
صرفه جویی کنیم امــا صرفه جویی و روش های اقتصادی 
اصل مشکل را حل نمی کند بلکه فقط به آن کمک می کند. 
بحران های ما در ایران شــدیدتر از این حرف هاست مانند 
بحران حمل ونقل. قطارهای باری مان با سرعت ۵ کیلومتر 
در ساعت حرکت می کنند و بحران تمام هواپیماها، جاده ها 
و اتوبوس ها و مســائل مرتبط با گازوئیل را فرا گرفته است 
لذا اگر بخواهیم با این روش ادامه دهیم، همانی می شود که 
آقای ولایتی گفتند که باید با دمپایی و لنگ و کلاشینکف 
بجنگیم. در نتیجــه باید با به  کارگیری تکنولوژی مدرن از 
ســرمایه های داخلی و بیرونی اســتفاده کنیم، وگرنه رو به 

نابودی خواهیم رفت. 
مسائلی که اکنون در ایران به مرحله بحران رسیده است. 
بحران، یعنی اینکه نمی توان در شــرایط معمولی مشــکل را 
حل کرد؛ بنابراین ما تقریباً در همه پدیده هایی که در کشــور 
وجود دارد با بحران مواجه ایم. یعنی تمامی اینها بدون اینکه 
بتوانیــم آن را حل کنیم، ثروت کشــور را می خورند. راه حل 
همه بحران های کشور نیز تکنولوژی مدرن است. دیگر باید 
خیلی صریح اعلام کنیم که هیچ کــدام از بحران های داخل 
ایران با این روش های کج دارومریز و من بمیرم تو بمیری حل 
نمی شود بلکه هر روز هم بر بدتر شدن آن اضافه خواهد شد. 
بحران زباله ها، آلودگی رودخانه ها و خشک شدن چاه ها 
هیچ چــاره ای را برای ما باقی نمی گذارد که با اســتفاده از 
تکنولوژی به روز دنیا حل شود. تمام سخنانی که درخصوص 
حل مشکلات کشور گفته می شــود، یا اینکه هرچند وقت 
یک  بار اعلام می کنند که یک اختراعی در کشور انجام شده 
است، مساله را نمی تواند حل کند. این بدین  معنا نیست که 
کار کارشناســی و اختراع داخلی نفع نــدارد اما در صورتی 
نتیجه می دهــد که با تکنولوژی مدرن دنیا تلفیق شــود. آن 
موقع اســت که با اســتفاده از تکنولوژی های سرتاسر دنیا 
و به کارگیــری متخصصان خودمان، مســائل را حل و یک 
نهضت عمومی در کشور برای رفع بحران ها اجرا کنیم. البته 
به پول و سرمایه نیاز دارد که می توانیم از محل صرفه جویی و 
ثروت داخلی این کار را انجام دهیم. در غیر این صورت هیچ 
راهی پیش نمی رود. همان  طور که 40 ســال اول هیچ کاری 
برای رفع مشکلات نتوانستیم انجام دهیم و به بحران رسیدیم، 
اگر همین روند کنونــی را در پیش بگیریم به جرأت می توان 

گفت که 40 سال دوم نابود می شویم.

رابطه بحران و تکنولوژی 
 دوستان قصد دارند با کلمه »ناترازی« 

مساله را کمی تلطیف کنند
به منافقین اجازه ندهیم
بین صفوف ما رخنه کنند
  عده ای ممکن است حتی
با شعارهای به ظاهر انقلابی 
درصدد رخنه و نفوذ برآیند 
باید جلوی آنها را سد کنیم

امام به متحجرینی که 
از دست آنها خون دل  
 می خورد، نه گفت
 امام در مقابل کسانی که
با تقدس مآبی، سد راه خدا 
 بودند، ایستاد و بساط
آنها را جمع کرد
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بازرگان برآمدن 
روزشمار دهه  فجر

سالروز ولادت حضرت ابوالفضل العباس )ع( تهنیت باد

سیدمصطفی هاشمی طبا
عضو  شورای عالی مشورتی 

حزب کارگزاران سازندگی ایران

غلامحسین محسنی اژه ای، رئیس دستگاه قضا 
گفت: »امام )ره( در مقابل متحجرین و کسانی 
که با تقدس مأبی، ســد راه خدا بودند، ایستاد و 
هرچند از دســت آنها خون دل خورد اما بساط 
آنها را جمع کرد. کسانی نیز که دل به دنیا بسته 
بودند و جناح بــازی می کردند از ناحیه امام )ره( 
طرد شــدند. امام کرامت  را به انسان ها برگرداند 
و قدرت اســتکباری دنیا و در رأس آنها آمریکا 
را تحقیر کرد. امام به متحجرین که خون دلی از 
دســت  آنها خورد، »نه« گفت و آنها هم بساط 
خودشــان  را کم کم جمع کردنــد«. اژه ای که در 
مراســم تجدید میثاق قوه  قضائیه با آرمان های 
امام خمینی)ره( ســخن می گفــت با بیان اینکه 
نبایــد به خناســان و منافقان اجــازه دهیم بین 
صفوف ما رخنــه کنند، تاکید کــرد: باید توجه 
داشــت که عده ای ممکن اســت با شعارهای 
منافقانه و حتی به ظاهــر انقلابی درصدد رخنه 
و نفــوذ برآیند؛ بایــد جلوی آنها را ســد کنیم. 
چنانچه با وحدت، همدلی، صفا و صمیمت در 
میدان باشــیم و مجاهدت کنیم و در این مسیر، 
به واسطه مشــکلات و موانع زمین گیر نشویم، 

مطمئناً پیروزی و سعادت با ما خواهد بود.
این ســخنان رئیس دستگاه قضا را احتمالًا 
می تــوان اولیــن واکنش بــه هجمه های چند 
وقت اخیر عده ای دانســت که به او، قالیباف و 
پزشکیان حمله کرده بودند. آن زمان که ناگهان 
افرادی بدون هویت مشــخص سیاسی تجمع 
خیابانی برگزار کردند، مرگ بر ظریف ســر داده 
و ادامــه  این خط را برخی دیگــر ادامه دادند تا 
به محسنی اژه ای برســند و او را از چند جهت 
در فشــار بگذارند. مســائلی مانند؛ انتصاب 
ظریف توسط رئیس جمهور پزشکیان و رویکرد 
قوه قضائیه در رسیدگی به اختلاس چای دبش 
تا شــعارهای تند و تیز در تجمعات خیابانی و 

محافل.
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دیدگاه: یادداشت سیاسی

در روزهای گذشته بگومگویی بین اسطوره علی دایی و قهرمان 
سابق کشتی در گرفت که در فضای مجازی و واقعی سر وصدای 
زیادی به راه انداخت و خیلی ها به آن پرداختند و مانند همیشــه 
یــک دوقطبی ناب شــکل گرفت و طرفــداران دو طرف به هم 
تاختند و به هم پرداختند. در اشــاره به صحبت های آن قهرمان 
کشتی که چیزی نمی توان گفت و انتظاری هم از ایشان نیست. 
به شخصه و به احترام علی آقای دایی، کلاه از سر برمی دارم اما 
در حرف های ایشــان نکته ای خطرناک وجود داشت که بر خود 
لازم دانستم به آن بپردازم. این حرف که خیلی هم توسط مردم از 
آن استقبال شده به  نوعی نشــان دهنده یکی از دلایل حال وروز 
امروزمان اســت. پهلوان علی دایی بی منــت در طرف مردمش 
ایســتاده و به طور واقعی صدای بی صدایان شده درست است و 

ما همیشه ایشان را می ستاییم. 
علی دایی چنین گفته اســت: »مدیریت آن نیست که برویم 
عراق و لبنان و ســوریه و ... استادیوم درست کنیم تا در روزمه 
ما بیاورند در عراق استادیوم ساخته، بعد در همان استادیوم عراق 
به تیم ملی ایران توهین می شــود. بعد در همین استادیوم ها، جام 

خلیج عربی برگزار می کنند. ما تا کی باید خاموش باشیم؟«
در مورد چیســتی مدیریت باید گفت که اتفاقاً مدیریت این 
است که کاری کنیم، شرکت های ایرانی در عراق، لبنان، سوریه 
و سایر کشورها اســتادیوم درست کنند. مدیریت درست، یعنی 

گسترش حضور ایرانیان به منظور مشارکت های بین الملل.
آمریکایی ها پس از جنگ دوم جهانی با ارائه طرح مارشــال 
توانستند کشورهای غربی را به متحدین خود در مقابل شوروی 

و کمونیست ها تبدیل کنند. 
یکی از دلایل رشد و توسعه آمریکا پس از جنگ جهانی دوم 
دســت برتر دولت آمریکا در بازسازی کشورهای تخریب شده 
از جنگ دوم جهانی بود. آمریکایی ها که در جنگ دوم جهانی 
کوچک ترین آســیبی ندیده بودند با هدایت ســرمایه دولت شان 
تحت عنوان طرح مارشال و با درایت و مدیریت رهبران شان، آن 
طرح را پشتوانه شرکت های آمریکایی قرار دادند و به کشورهای 
استفاده کننده از طرح مارشــال اعلام کردند: اگر می خواهید از 
اعتبار و سرمایه ما برای بازسازی خود استفاده کنید باید که کار 
را به شــرکت آمریکایی بدهید. آنها با این طرح 4 هدف را دنبال 

می کردند:
 1-  سرمایه شان را از رکود خارج می کردند.

 2- به واسطه آنکه شرکت در ایالات متحده قرار داشت، چرخه 
توســعه را در کشورشان فعال نگه می داشــتند و اشتغال نیروی 

کارشان را تضمین می کردند. 
3-  پس از چند سال اصل پول را به همراه سود آن پس می گرفتند.
4- و مهم تریــن هدف دســت برتر را در معــادلات جهانی ایفا 
می کردند. به نوعی کشــورهای اســتفاده کننده از طرح مارشال 
را به مستعمره خود تبدیل می کردند. با این طرح هم کشورهای 
جنگ زده را در کنار خود نگه داشــتند و هم بزرگ تر آنان شدند 
و هم برایشــان تصمیم گیری می کردند. این کار به  نوعی استعمار 
نوین بود. استعماری که در گذشــته بریتانیا با زور و بدنامی به 
دست آورده بود را آمریکایی ها با اصرار طرف مستعمره و با سود 

بیشتر به دست آوردند.
اصــولًا یکی از ایــرادات دولت هــای ما عــدم حمایت از 
شرکت های برتر ایرانی برای حضور در کشورهای منطقه است. 
با این کار ما می توانیم هم نفوذمان در منطقه را افزایش دهیم هم 
صادرات خدمات فنی و مهندســی انجام دهیم. این کار باعث 
می شود که شــرکت های ما در رقابت با شرکت های بین المللی 
ارتقا یابند و برای کشور ارز حاصل از صادرات به دست بیاورند 

و هم کشورهای منطقه را به  نوعی وابسته قدرت ما کنند.
اصولًا یکی از انتقادات به سفارتخانه های ما این نکته است 
که سفرای محترم و ساختار سفارتخانه که باید تسهیل گر حضور 
ما در کشــور مقصد باشــد چنین مدیریتی را بلد نیست و انجام 
نمی دهد. امیدوارم روزی برسد که تمامی شرکت های برتر ایرانی 
استادیوم هایی بزرگ تر در سایر کشور ها بسازند و مدیریت ما در 
سفارتخانه ها و کنســول های اقتصادی بتوانند، عرصه را برای 
عرض اندام شــرکت های ایرانی در عرصــه بین المللی باز کنند. 
همچنین آرزو دارم بزرگانی چون پهلوان علی دایی که همیشــه 
صدای بی صدایان بوده اند، روزی چنین کارهایی را ارج بنهند و 
بدانند که پیشرفت و توســعه بدون انجام کارهای بزرگ شدنی 
نیســت و بزرگانی چون علی دایی این شــیوه تفکر را در ایرانیان 
بهبود ببخشند تا ایرانی ها افتخار کنند که بهترین ورزشگاه عراق 

را یک شرکت بخش خصوصی ایرانی ساخته است!

 Wماجرا چه بود؟
حملات به رئیس قوه قضائیه از تجمع در خیابان آغاز شــد و به 
صداوسیما نیز کشیده شد و مهدی عسگری، نماینده پیشین مجلس 
و جبهــه پایداری در یــک گفت وگوی ویژه خبری بــه احکام قوه 
قضائیــه و دیوان عدالت اداری انتقاد تند کرد و عملکرد قوه قضائیه 
را »چشم بندی« خواند. او در جایی دیگر از عدالت دستگاه قضایی 
در برخورد با پرونده سازی 14 همتی علیه شرکت بهمن موتور اظهار 
ناراحتی می کند. پرونده ســازی ای که به گفته برخی از نمایندگان و 

رسانه ها با حمایت »وزیر دبش« صورت گرفته  بود.
همچنین کمی پس از خبر قاضی پســندیده مبنی بر اینکه قرار 
اســت به زودی به اتهامات ســاداتی نژاد، وزیر ســابق کشاورزی، 
وزیرصمت و رئیس  وقت ســازمان توســعه تجارت دولت سیزدهم 
درخصوص بزرگ ترین اختلاس 40 ســال اخیــر یعنی چای دبش 
رسیدگی شود، ناگهان صداوسیما به فاطمی امین، وزیر صمت دولت 
سیزدهم تریبون داد. این درحالی است که شهریورماه امسال اصغر 
جهانگیر، ســخنگوی قوه  قضائیه اعلام کرده بود که فاطمی امین و 

معاونش با قرار وثیقه آزاد هستند.
نکتــه جالب این اســت که کمی پیش از حضــور یک متهم در 
صداوســیما و چند روز پس از هجمه علیه محســنی اژه ای توسط 
تعدادی معترض و برخی اعضــای جبهه پایداری در مجلس مبنی 
بر برخورد با محمدجواد ظریف و مســعود پزشــکیان، مدیرعامل 
خبرگزاری قوه قضائیه در توئیتی اعلام می کند که هجمه ها افزایش 
یافته و زمان صدور حکم نزدیک اســت. منظور مهدی کشــت دار، 
اختلاسی به نام چای دبش اســت. او نوشت: »چرا ناگهان هجمه 
علیه قوه قضائیه گســترش یافته و حملات چندجانبه شروع شد؟! 
قاضی پرونده چای دبش: در جلسات گذشته تقریباً نسبت به تمام 
متهمــان، تفهیم اتهام صورت گرفته. آخرین دفاع بیش از 30 متهم 
اخذ شد و از تعداد دیگری از متهمان آخرین دفاعیات اخذ می شود. 
زمان صدور حکم نزدیک است«. توئیت کشت دار درخصوص یکی 
از بزرگ ترین اختلاس های چهار دهه اخیر شــاید پاسخی باشد به 
این ســوال که جریان خاصی با حمله به قوه قضائیه ســعی دارند تا 
قاضی های دســتگاه قضا را برای تخلفات پیش آمده در ســال های 

اخیر تحت فشار قرار دهند.
ایــن درحالی بود که دو روز قبل از ایــن حملات، قوه قضائیه 
رســیدگی به پرونده چای دبــش در دادگاه را آغاز کرد. اما فضای 
مجلس به دســت چند نماینده افتاد کــه در آن بین انتقادی هم به 
اژه ای داشته باشــند. برای نمونه امیرحسین ثابتی، مجری سابق 
و نماینده نزدیک به جریان ســعید جلیلی در صحن علنی مجلس 

خطاب به محســنی اژه ای گفت: »آقــای اژه ای! ما چه جوابی به 
مردم بدهیم که دائم از ما می پرســند، چرا قانون اجرا نمی شــود؟ 
قوه قضائیه یــا تعلل می کند یا حداقل شــفاف نمی گوید چه کار 
می کنــد که نمونه واضــح آن قانون دوتابعیتی اســت. فرزندان 4 
تا از معاونان پزشــکیان دوتابعیتی هستند؛ چرا شما به  عنوان قوه 
 قضائیه که ضمانــت اجرای قانون هســتید کاری نمی کنید؟ اگر 
مصلحت هســت بگویید ما کاری نکنیم و از شما مطالبه نکنیم؛ 
لطفاً تکلیف را مشــخص کنید«. همچنین حمید رسایی، نماینده 
تهران و از مخالفان سرســخت نه  تنها این دولت بلکه هر جریانی 
غیر از خود و دوســتانش، پشت تریبون مجلس گفت: »تمام توان 
دولت به جای حل مسائل اقتصادی و معیشتی این شده که ظریف 
را در یــک جایگاه غیرقانونی نگه دارد! تذکــر من ماده 22 بند 11 
و مربوط به جلســه و شأن مجلس است، من چاره ای ندارم جای 
دیگری نمی شود این تذکر را داد؛ اگر به جای حضرت عالی، آقای 

محسنی اژه ای آنجا نشسته بود، من تذکرم را بهتر می دادم«.
کنایه ای هــم علی خضریان، نماینده مجلس و عضو جبهه 
پایداری به رئیس دســتگاه قضا زد و گفــت: »از آقای اژه ای 
تشکر می کنم که وقتی درباره فساد بنیاد مستضعفان در مجلس 
فریاد زدیم، ایشــان با حضور در بنیاد نشان داد که دیگر کسی 
مثل آقای رئیســی را نداریم که با فســاد مبارزه کند!« محمد 
منان رئیسی، رئیس ستاد انتخاباتی سعید جلیلی در ایام انتخابات 
و نماینــده قم نه  تنها به ظریف تاخت بلکه به محســنی اژه ای، 
رئیس قوه قضائیه هم حمله کرد و گفت: »خطاب من به سران 
قواســت که می دانم همگی یا از بســتگان درجه یک یا درجه 
دو در خانواده  خود شــهید تقدیم انقلاب کردند، بزرگواران! از 
ما هیچی از امت حزب الله هم هیچی از شــهدای خانواده های 
خودتان به خاطر این وضعیت حجاب خجالت نمی کشید؟ این 
وضعی است که برای ما شما درســت کردید؟ آقای اژه ای! دو 
ماه قبل پیش شــما آمدم و گفتم وضعیت آقای ظریف را جمع 
کنید، گفتی وظیفه من نیســت، مجلس ورود کند. نزدیک به 
40 روز اســت کمیسیون امنیت ملی به شــما نامه زده با رئیس 
قوه مقننه صحبت می کنیم، می گوید به قوه قضائیه می گوییم، 
می گوید قوه مقننه!« منان رئیســی مدعی شد: »قانون رسمی 
مملکت دارد نقض می شود، آقای غیرقانون در اجلاس خارج 
از کشور وقیحانه حکم مسلم خدا را به سخره گرفته و می گوید 
در خیابان هــای تهران زنان برهنه دارند راه می روند این مســیر 
درست اســت. تو غلط کردی که گفتی مسیر درست است، تو 

کی هستی که بگویی این مسیر درست است؟ بیجا کردی«.

 W اختلاف افکنی بین قوا
هرچنــد انتقاد بــه اژه ای مختص به همین چنــد ماه اخیر 
نیســت. کمااینکه آذرماه 1402 رجانیوز رسانه جبهه پایداری 
حمله تندی به اژه ای داشت که باعث شد، مدیرعامل خبرگزاری 
قوه قضائیه به آن پاسخ دهد. رجانیوز در مطلبی با عنوان »سران 
قوا در روز دانشــجو به کدام  دانشــگاه ها می روند؟« نوشــت: 
»حجت الاسلام اژه ای که در دو سال اخیر میزبان دانشجویان 
در ســاختمان دستگاه قضا بوده، امســال احتمالًا به دانشگاه 
محقق اردبیلی می رود . در صورت حضور حجت الاسلام اژه ای 
در این دانشــگاه، وی برای اولین  بار در دوران ریاســت اش بر 
دســتگاه قضا برای گفت وگو با دانشجویان در روز دانشجو در 

یک دانشگاه حاضر می شود«.
مهدی کشــت دار، مدیرعامل خبرگزاری قــوه  قضائیه نیز 
در واکنش به این اظهارات گفت: »رجانیوز که باشــی گاف و 
کینه برای زدن قــوه قضائیه همراهت و اختلاف افکنی بین قوا 
برنامه روتینت است«. آن طور که روزنامه خراسان می نویسد: 
»در اقدامی قابل تأمل تعدادی از نمایندگان مجلس که عمدتاً 
به یک جریان سیاســی خاص تعلق دارند در اقدامی هماهنگ 
انتقادهای شــدیدی را علیه رئیس قوه قضائیه، محسنی اژه ای 
مطرح کردند. این انتقادها در صحن علنی مجلس و شبکه های 
اجتماعی بازتاب گسترده ای یافت و به نظر می رسد، بخشی از 
یک اســتراتژی هدفمند باشد که باید مورد واکاوی قرار گیرد. 
در ماه های اخیر، این طیف سیاسی که پیش تر انتقادهای خود 
را متوجــه رئیس جمهــور و حتی رئیس مجلس کــرده بودند، 
اکنون رئیس قوه قضائیه را هدف قرار داده اند«. عده ای هم که 
امروز دیگر دولت را در دســت ندارند، تلاش می کنند با حمله 
به ســران قوا به خصوص قوه مجریه و مقننه، هم سرپوشی بر 
مســائلی بگذارند که احتمال در آن شریک بوده اند و هم تلاش 
کنند تا دولت چهاردهم که رقیب سرسخت شــان در انتخابات 

ریاست جمهوری 1403 بود را ناکارآمد جلوه دهند.
به هر ســو، درحالی که قوه قضائیه به طور جد در مبارزه با 
این فســاد ورود پیدا کرده و معتقد است پرونده هایی که افکار 
عمومی را تحت تاثیر قرار دهد، ورود دستگاه قضایی به صورت 
جدی و تا انتها انجام می شــود اما گویا چنین روندی به مذاق 
بعضی خوش نمی آید تا جایی که به یکی از متهمان بزرگ ترین 
اختلاس تاریخ جمهوری اسلامی تریبون برنامه آزاد از رســانه 
ملی می دهد! این  بار تندروها از مسیر دولت می خواهند، پلی به 
دســتگاه قضا بزنند تا قضات مورد نظرشان و به طور مشخص 
محســنی اژه ای را برای تخلفات پیش آمده در ســال های اخیر 
تحت فشــار قرار دهند. این درحالی است که اژه ای نشان داد 
در بزرگ ترین فســاد تاریخ جمهوری اسلامی حتی اگر دولت 
سیزدهم، رئیس مجلس و طیف های وابسته به آنها هم سکوت 
کننــد اما حتی اگر پــای وزرا و مقامات نیز در پیش باشــد در 

بررسی آن مصمم است.

رهبــر معظم انقلاب اسلامی در دیدار اســاتید، قاریان و حافظان 
برتر شــرکت کننده در چهل ویکمین دوره مسابقات بین المللی قرآن و 
قشــرهایی از مردم، قرآن را معجزه جاودانه نبی مکرم اسلام خواندند 
و تأکیــد کردند: توکل حقیقی به پروردگار هر امر محالی را هم محقق 

می کند.
آیت الله خامنه ای با تبریک میلاد اباعبدالله الحسین)ع(، استمرار 
اعجاز قرآنــی و نبوی را برکــت عظیمی برای انســان و عالم وجود 
برشــمردند و گفتند: هنگام مراجعه و تلاوت قــرآن باید توجه کامل 

داشت که با معجزه رسول خاتم روبه رو هستیم.
ایشان لفظ، نظم، مفاهیم، بیان سنت های الهی و همه چیز قرآن را 
معجزه خواندند و گفتند: اگر از این معجزه عظیم بهره گیری شود، همه 

مشکلات بشر برطرف می شود و زندگی جوامع بشری سامان می یابد.
رهبر انقلاب با اشاره به دسترسی اولیاء و علما و بزرگان به معارف 
بلند قرآنی، گفتند: برای آحاد بشر نیز همین تعابیر ظاهری و درس های 
مشهود قرآن راهگشاســت. آیت الله خامنه ای در تبیین مفهوم قرآنی 
»تــوکل« گفتند: به فرموده کلام الله مجید، هر کس به خدا توکل کند، 
خدا برای او کافی اســت؛ بنابراین اگر شروط توکل رعایت شود، این 

وعده الهی حتماً تحقق می یابد.
ایشان، اعتماد و یقین به وعده های صادق الهی را شرط ذهنی توکل 
خواندند و افزودند: باید بدون هیچ گونه ســوءظن، یقین داشت که به 
اذن پروردگار، هر امر محالی ممکن خواهد شد. رهبر انقلاب، پیروزی 
مردم غزه بر رژیم صهیونیستی و رژیم آمریکا را نمونه ای از تحقق امر 
محال دانســتند و گفتند: اگر گفته می شد مردم منطقه کوچک غزه با 
قدرت بزرگی مثل آمریکا می جنگند و بر آن پیروز می شوند، هیچ کس 

باور نمی کرد اما این امر محال به اذن پروردگار محقق شد.

آیت الله خامنه ای شــرط دوم برای تحقق آیه »مَن یَتَوَکّل عَلی الله 
فَهُوَ حَســبُه« را حضور در میدان عمل برشمردند و گفتند: خداوند در 
هر کاری، بخشی را بر عهده انسان گذاشته است و اگر علاوه بر یقین 
ذهنی به وعده های پروردگار، این وظایف هم انجام شــود، بدون تردید 

هر کاری حتی اگر محال باشد، ممکن خواهد شد.
ایشان با اشاره به رویارویی اســتکبار با بسیاری از ملت های دنیا 
و نــه فقط ملت ایران، گفتند: فرق ملت ایران با دیگران این اســت که 
جرأت گفتن این واقعیت را دارد که آمریکا متجاوز، دروغگو، فریبکار 
و اســتعمارگر اســت و به هیچ اصلی از اصول انسانی پایبند نیست؛ 
بنابراین »مرگ بر آمریکا« می گوید اما دیگران جرأت بیان این حقایق 
و ایستادگی در مقابل آمریکا و ادای سهم خود در مبارزه با استکبار را 

ندارند بنابراین به نتیجه ای هم نمی رسند.
رهبر انقلاب با تأکید بر ضــرورت صبر و مجاهدت برای حصول 
نتیجه، صبر و تلاش 4۶ ســاله ملت ایــران در مقابل صف آرایی همه 
مستکبرین جهان را باعث رشد همه جانبه کشور خواندند و افزودند: 
ملت ایران نه تنها در ایــن رویارویی ضربه ندید بلکه در همه زمینه ها 

رشد و پیشرفت کرد.
ایشان تربیت هزاران جوان و نوجوان قاری و حافظ قرآن در سراسر 
کشور را نمونه ای از پیشرفت های معنوی کشور برشمردند و افزودند: 
در جهات مادی نیز کشور رشــد کرده و کارهای گوناگون و بزرگی به 
دست جوانان انجام شــده که این پیشــرفت ها با توکل به پروردگار تا 

رسیدن ملت به نقطه اوج و مطلوب خود ادامه خواهد یافت.

است استعمارگر  و  یبکار  فر یکا  آمر
رهبر انقلاب در دیدار شرکت کنندگان مسابقات بین المللی قرآن کریم:

نفوذ با شعارهای انقلابی
ادامه تیتر یک

مدیریت توسعه گرا
از توسعه عراق توسط ایران استقبال کنیم، نه انتقاد

سیدمحمد مرعشی
تحلیل گر سیاسی
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سفر به ریاض 

ارتش لبنــان اعلام کرد کــه یگان های نظامی در شــهرک 
عیترون در شهرســتان بنت جبیــل و مناطق مرزی دیگر در 
منطقه جنوب رود لیتانی با هماهنگی کمیته پنج جانبه ناظر 
بر توافق آتش بس مستقر شــدند. در بیانیه ارتش لبنان آمده 
است که استقرار ارتش درحالی صورت می گیرد که اسرائیل 
به تجاوزات خود، ازجمله به آتش کشیدن منازل در شهرک ها 

در شهرستان مرجعیون ادامه می دهد. 

ولادیمیر پوتیــن: وقتی ترامپ مجدداً پیروز انتخابات شــد، 
اروپایی هــا گیج شــدند؛ چراکه آنها رویکرد بایــدن را قبول 
داشــتند، اما نظر ترامپ درباره اینکــه چه چیزی خوب یا بد 
است، متفاوت است. سیاســت جنسیتی او متفاوت است و 
اساساً به او علاقه ندارند. ترامپ با شخصیتش، با سماجتش، 
خیلی سریع نظم را به آمریکا برمی گرداند و همه شان می بینید 

چنین تغییراتی به سرعت اتفاق می افتد. 

کلودیا شینباوم، رئیس جمهور مکزیک با انتشار پیامی طولانی 
در ایکــس و در واکنش به تعرفه های آمریکا علیه کشــورش 
گفت: دولت وی به جای رویارویی با شــریک تجاری اصلی 
خــود به دنبال گفت وگو بود، اما به وزیر اقتصاد خود دســتور 
داده ام کــه »طــرح بی« کــه روی آن کار می کردیم و شــامل 
اقدامات تعرفه ای و غیرتعرفه ای برای دفاع از منافع مکزیک 

در برابر واشنگتن است را اجرا کند. 

تلافی مکزیک علیه آمریکا  ترامپ نظم را به آمریکا باز می گرداندارتش لبنان در جنوب لیتانی 

گروه بین الملل:  اواخر هفته گذشــته بود که حسن عبدالغنی، 
ســخنگوی اداره عملیات نظامی ســوریه از تعیین ابومحمد 
الجولانی به  عنوان رئیس جمهور جدید این کشــور در مرحله 
انتقالی و به مدت 4 سال خبر داد. او در بیانیه ای اعلام کرد که 
احمد الشرع را به  عنوان رئیس کشور در مرحله انتقالی معرفی 
می کنیم و او نماینده کشور در صحنه بین المللی است. همین 
اظهارات او به خوبی نشــان داد که از این پس جولانی را باید 
در کشورهای منطقه و حتی فرامنطقه دید؛ چراکه به زعم تیم 
وی، او حالا به  عنوان رئیس جمهور موقت ســوریه قرار است 

ایفای نقش کند! 
اینکه چه کسانی یا کدام طیف و دسته در دمشق او را برای 
مدت 4 ســال به  عنوان رئیس جمهور موقت یــا رئیس دوره 
انتقالی ســوریه انتخاب کرده اند خود یک موضوع بسیار مهم 
و البته شبه انگیز است اما مهم تر از آن این است که کشورهای 
منطقه هم به او تبریک گفتند! به  عنوان مثال، پادشاه و ولیعهد 
سعودی اولین کســانی بودند که انتصاب او را تبریک گفتند 
سپس عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهوری مصر به جولانی 
تبریک گفت. از ســوی دیگر، فردای )پنج شــنبه گذشــته( 
اعلام ریاست جمهوری وی از سوی دمشق هم تمیم بن حمد 
آل ثانی، امیر قطر به  عنوان اولین رهبر عربی وارد دمشــق شد 
و با جولانی دیدار کرد که بســیاری از تحلیلگران منطقه ای و 
فرامنطقه ای این اقــدام او را نوعی مانور قدرت دوحه قلمداد 
کردند که ریشــه در رقابت این کشور با عربستان سعودی و تا 

حدودی امارات متحده عربی دارد. 
با تمام این تفاســیر، دفتر ریاســت دوره انتقالی ســوریه 
)یک شــنبه( در بیانیه ای اعلام کرد کــه جولانی، رئیس دوره 
انتقالی ســوریه در اولین سفر رسمی و خارجی خود به همراه 
اســعد الشــیبانی، وزیر خارجه خود به عربســتان سعودی 
سفر کرد. برخی از رســانه های عربی در مورد این سفر اعلام 
کردند که روابط میان دمشق و ریاض از زمان روی کار آمدن 
حاکمان جدید در ســوریه شــاهد تحول دیپلماتیک در زمینه 
توســعه روابط دوجانبه اســت و این درحالی است که اولین 
مقصد سفر اسعد الشیبانی، وزیر خارجه دولت انتقالی سوریه 
در 12 ژانویه ســال جاری میلادی نیز عربســتان بود و او در 
نشست وزیران خارجه عربی و اروپایی که عربستان میزبان آن 
بود شــرکت کرد. همچنین در 24 ژانویه نیز فیصل بن فرحان، 
وزیر خارجه عربســتان در صدر هیاتی به دمشــق ســفر و با 
جولانی و الشیبانی دیدار کرد که بسیاری از ناظران بین المللی 
بر این اعتقاد هستند که این رفت وآمدها در ماه ژانویه به  نوعی 

سنگ بنای سفر جولانی به ریاض قلمداد می شود.

 Wدیدار با بن سلمان
بــا تمام این تفاســیر خبرگــزاری واس در گــزارش خود 
نوشــته اســت که جولانی هنگام ورود به فرودگاه بین المللی 
ملــک خالــد در ریاض مــورد اســتقبال از ســوی محمد 
بن عبدالرحمن بن عبدالعزیز، معــاون منطقه ریاض، محمد 
بن عبدالملک آل شــیخ، وزیر دولت و عضو شورای وزیران، 
فیصل بن عبدالعزیز بن عیاف، شــهردار منطقه ریاض، خالد 
بن فرید حضراوی، مشاور در دربار پادشاهی عربستان، فیصل 
المجفل سفیر عربستان سعودی در سوریه، سرلشکر منصور 
بن ناصر العتیبی، سرپرســت نیــروی انتظامی منطقه و فهد 
الصهیل، معاون گارد تشریفات پادشاهی سعودی قرار گرفته 

است. 

پــس از اســتقبال از جولانــی در ریــاض رســانه های 
عربســتان ســعودی اعلام کردند که او با محمد بن سلمان، 
ولیعهد عربســتان ســعودی در کاخ الیمامه در ریاض دیدار 
کرد. بن ســلمان با الجولانی در این دیدار درخصوص روابط 
دو کشــور گفت وگو کرد و در این دیدار تعــدادی از وزیران و 

مسئولان دو طرف  حضور داشتند. 

 W بازگشت به خانه؟
آنچه در مورد ســفر جولانی به عربستان نباید از قلم بیفتد 
این اســت که اساساً این سفر باید بازگشت وی به کشوری را 
دانســت که او در آن متولد شده اســت. جولانی با نام احمد 
الشرع در ســال 1۹۸2 در ریاض )پایتخت عربستان( به دنیا 
آمده اســت. خانواده او در کنار دیگر ساکنان جولان، پس از 
اشــغال این منطقه در جنــگ ۶  روزه 1۹۶۷ از جولان آواره 
شده بودند. حسین الشرع )پدر جولانی( نیز در آن زمان راهی 
دمشق شد و در آنجا به مدرسه رفت و به فعالیت های سیاسی 
خود ادامه داد. در سال 1۹۷1 او از زندان گریخت و برای ادامه 
تحصیل به بغداد رفت. در بغداد راهی دانشگاه شد و در رشته 
اقتصــاد تحصیل کرد و نهایتاً در ســال 1۹۷۹ در قراردادی با 
شــرکت آرامکو به صنعت نفت عربستان سعودی پیوست و تا 
1۹۸۷ در ریاض ماند. پدر جولانی در سال های خدمتش در 
آرامکو عربستان، چندین عنوان کتاب در زمینه نفت و اقتصاد 
به رشــته تحریــر درآورد و همین موضوع نشــان از روابط او 
در عربستان داشــت و بر همین اساس می توان گفت که سفر 

جولانی به ریاض را باید بازگشت وی به خانه بدانیم. 

 Wتعمیق روابط با ریاض
آنچه در مورد ســفر جولانی به ریاض باید مورد نظر قرار 
بگیرد این اســت که او برای اولین  بار بــه  عنوان رئیس دولت 
موقت سوریه وارد عربستان ســعودی شده و همین موضوع 
نشان می دهد که دمشق نگاه ویژه ای بر سعودی ها در شرایط 
کنونی به خصوص در وضعیت پسااسد دارد. ناظران سیاسی بر 
این باورند که موضع گیری جولانی ماهیت سیاســت خارجی 

حاکمان جدید سوریه را نشان می دهد که به دنبال ایجاد موازنه 
در روابط خود با کشــورهای موثر در ســوریه و در صدر آنها 
عربستان و ترکیه و نیز قطر است که حامی اصلی آنها به  شمار 
می رود اما نکته اینجاست که دمشق معلوم نیست که تا چه حد 

می تواند این توازن را حفظ کند. 
توجه داشته باشید که سفر جولانی به همراه وزیر خارجه 
دولت موقت ســوریه به ریاض در زمانی صورت می گیرد که 
اولًا قرار اســت رجب طیب اردوغان به سوریه سفر کند و از 
ســوی دیگر، امیر قطر هم وارد این کشور شده است. حتی 
ممکن اســت چندی دیگر جولانی به مصر بــرود یا اینکه 
مقامات قاهره به دمشــق ســفر کنند و در ایــن میان بحث 
اصلی این اســت که مولفه  ایدئولوژیک می تواند برای دمشق 

مشکلاتی را به بار بیاورد. 
اینکه حکومت بعث و بشار اسد کنار زده شدند، موضوعی 
است که بســیاری از کشــورهای عربی و غربی و حتی رژیم 
اســرائیل از آن به نفع خود و براســاس راهبردهای خودشــان 
استفاده خواهند کرد و سعی می کنند در این راستا به نوعی یک 
جایگیری مشــخص سیاسی، اقتصادی، امنیتی و نظامی را به 
نفــع خود رقم بزنند اما در این میان کشــش جولانی و تیمش 
به سوی اخوان المسلمین، برای عربستان، امارات و حتی مصر 
خوشایند نیســت. در مقابل ترکیه و قطر از این مساله خرسند 
هستند و براســاس منافع خود از آن استفاده خواهند کرد، ولی 
تجربه تاریخی نشــان می دهد که ســعودی ها و هم فکران آنها 
همچنــان به دید تردید بــه اخوانی ها و حکومت ســوریه نگاه 

می کنند. 
این درحالی اســت که در این میان جولانی و تیم وی که از 
ســوی ترکیه، ایالات متحده و حتی قطر حمایت شده اند، توان 
بازســازی و رفع نیازهای اقتصادی سوریه را به صورت کامل 
نخواهد داشــت و در مقابل عربستان، امارات، بحرین و سایر 
متحدان ایدئولوژیک آنها هم تا حد مشخصی از دمشق حمایت 
خواهند کرد و حفظ این توازن بدون شــک برای دمشــق کار 
آســانی نخواهد بود. بر همین اساس باید دید که خروجی این 

رفت وآمدهای منطقه ای با محوریت جولانی چه خواهد بود. 

ابومحمد الجولانی در اولین سفر خارجی خود به  عنوان رئیس جمهور موقت سوریه
به عربستان رفت و با بن سلمان دیدار کرد

دیدگاه: گزارش خارجی

نتانیاهو در واشنگتن
 نخست وزیر اسرائیل در سفر به ایالات متحده

چه محورهایی را در دیدار با ترامپ بررسی می کند؟

بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل بامداد یک شنبه 
رهسپار واشنگتن شد تا با مقامات ارشد ایالات متحده 
و دونالد ترامپ، رئیس جمهوری این کشور دیدار کند. 
او قبل از ســوار شدن به هواپیما با اشاره به این موضوع 
کــه این اولین دیدار ترامپ با یک رهبر خارجی از زمان 
مراسم ادای سوگند است، گفت: »این نشان دهنده عمق 
اتحاد میان اســرائیل و ایالات متحده اســت. پیوندی 
که پیــش از این نیز بــا هدایت رئیس جمهــور ترامپ 
دستاوردهای بزرگی ازجمله در چارچوب توافق ابراهیم، 
برای اســرائیل و منطقه به همراه داشــته است«. وی 
افزود:»ما در دیدارهایمان درباره مســائل حیاتی بحث 
خواهیم کرد ازجمله شکســت حماس، بازگشت همه 
گروگان هایمان و مقابله با محور ایران در تمام اشکال آن؛ 
محوری که نه  تنها امنیت اسرائیل بلکه خاورمیانه و کل 
جهان را تهدید می کند«. نخســت وزیر اسرائیل گفت: 
»تصمیماتــی که ما در طول این جنگ گرفتیم، همراه با 
قهرمانی سربازان ارتش اســرائیل، خاورمیانه را فرای 
آنچه تصور می شد متحول کرده است. من معتقدم که از 
طریق کار فشرده با رئیس جمهور ترامپ، می توانیم این 
تغییرات را حتی بیش از این به ســمت بهتر شدن پیش 
ببریــم«. او افزود: »ما این فرصــت را داریم که امنیت 
اسرائیل را تقویت کنیم، صلح را گسترش دهیم و دورانی 
از رفاه، امنیت و صلح را با گسترش قدرتمان آغاز کنیم. 
قدرت ســربازانمان، تاب آوری شــهروندانمان، قدرت 
اســرائیل و ائتلاف تزلزل ناپذیر اسرائیل و آمریکا پایه و 

اساس این دوره جدید خواهد بود«.
این سفر اولین سفر خارجی نتانیاهو از زمان صدور 
حکم بازداشت توسط دیوان کیفری بین المللی )ICC( در 
نوامبــر 2024 به دلیل ارتکاب جنایات جنگی و جنایت 
علیه بشریت در غزه است. قرار است نتانیاهو در دوران 
حضورش در ایالات متحده در »خانه بلر« اقامت داشته 
باشــد که مهمانخانه رســمی رئیس جمهوری آمریکا 
محســوب می شــود و پذیرایی از او در این مکان، یک 
هدیه مهم از سوی ترامپ به نتانیاهو است. نتانیاهو در 
جریان این سفر علاوه بر گفت وگو با دونالد ترامپ، چند 
دیدار کلیدی با دیگر مقامات ارشد ایالات متحده خواهد 
داشــت؛ ازجمله با وزیر خارجه، وزیر دفاع، مشــاور 

امنیت ملی و اعضای ارشد کنگره ایالات متحده.
دیدار نتانیاهو با ترامپ برای روز سه شــنبه 4 فوریه 
برنامه ریزی شــده اســت که مهم ترین دیدار این ســفر 
خواهد بود. بنا بر گزارش رسانه های اسرائیلی، نتانیاهو 
تلاش دارد در جریان این گفت وگو ترامپ را متقاعد کند 
»جهنمی« که وعده داده بود را برای تضمین مرحله دوم 
توافق عملی کند. اگرچه مقاماتی که با استیو ویتکاف، 
فرستاده ویژه دونالد ترامپ در امور خاورمیانه صحبت 
کردند، معتقدند که ترامپ همچنان می خواهد که توافق 
تداوم یابد اما نتانیاهو اصرار دارد که ترامپ باید وعده اش 
دربــاره »جهنــم« را عملی کند تا هــم توافق بهتری با 
فلســطینی ها در دومین مرحله مذاکرات حاصل شود و 

هم دیگر حماس در قدرت باقی نماند.
نتانیاهو نیز که تحت فشار فزاینده ای از سوی شرکای 
راســت افراطی حکومتش برای از سرگیری جنگ پس 
از پایان مرحله اول اســت، می گوید: اسرائیل همچنان 
متعهد به بازگرداندن همه گروگان هایی است که در اکتبر 
سال جاری میلادی اسیر شــدند. عادی سازی روابط 
اســرائیل با عربستان سعودی از دیگر موضوعات مورد 
بحــث میان دو رهبر خواهد بود. گمــان می رود ترامپ 
که در اولین دوره ریاســت جمهوری خود میانجی گری 
توافقات عادی سازی روابط میان اسرائیل و چهار کشور 
عربی را بر عهده داشت به دنبال توافقی گسترده تر میان 

اسرائیل با عربستان سعودی نیز باشد. 
یورونیوز



 سال هفتم  شماره 041900
تازه های ادبیات و هنردوشنبه  15 بهمن 1403 کافه

حالا که چهل وسومین جشنوارۀ فیلم فجر برقرار 
اســت و بحث ســینما داغ، برای این که تصوری کلی 
از موقعیت و جایگاه ســینمایی ایران در جهان داشته 
باشــیم، بهترین راه این اســت که ببینیم کارگردانان 
و سایر دســت اندرکاران ســینمای ایران در مناسبات 
تولید جهانی سینما چه جایگاهی دارند و چه سهمی 
از تولیدات ســینمایی را به خود اختصــاص داده اند. 
جایزه های جشنواره های بین المللی اگرچه مهم است 
اما به خودی خود نمی توانند، نشــان دهندۀ جایگاه و 
موقعیت سینماگران ایرانی در سینمای جهان باشند. 
برخلاف سهراب شــهیدثالث، امیر نادری و بسیاری 
دیگر از کارگردانان ایرانی که نتوانستند در کشور مبدا 
چندان جاگیر شوند، داریوش خنجی چون از کودکی 

همراه مادر فرانســوی و پدرش به فرانسه رفت، هیچ وقت در فرهنگ 
غربی احســاس دیگربودگی نداشت. او در جوانی به نیویورک رفت و 
در رشــتۀ فیلم و هنر تحصیل کرد و پس از فارغ التحصیلی در صنعت 
سینمای فرانسه مشغول به کار شــد و پس از مدتی کارش مورد توجه 
کارگردانان هالیوود قرار گرفــت. جردن مینزر، منتقد هالیوود ریپورتر 
در کتاب »داریوش خنجــی« علاوه بر گفت وگوی مفصل با داریوش 
خنجی دربــارۀ رونــد کاری و کارنامه اش، مجموعــه گفت وگوهایی 
با ســینماگران برجســته ای چون وودی آلن، ، ژان پیــر ژونه، برناردو 
برتولوچی، جیمز گری، ژان باتیســت موندینیو )عکاس و کارگردان(، 
جرج وایدمر )فیلم بردار(، ایزابل هوپرت )بازیگر(، جان ویسنت پازوس 
)طراح صحنه( و... انجام داده و نظر آن ها را دربارۀ همکاری با داریوش 
خنجی گردآوری کرده اســت. انتشــارات روزنه این کتاب را با ترجمۀ 
حســین م. روزانه منتشر کرده اســت. خنجی در نزدیک به چهار دهه 
فعالیت سابقۀ همکاری با کارگردانان بزرگی چون دیوید فینچر )هفت( ،  
ژان پیر ژونه )شهر بچه های گم شده، اغذیه فروشی و بیگانه: رستاخیر(، 
میشائیل هانکه )بازی های مسخره و عشق(، رومن پولانسکی )دروازۀ 
نهم(، وودی آلن )نیمه شب در پاریس( را داشته است. او هم چنین برای 
فیلم »اویتا« نامزد دریافت جایزۀ اســکار و بفتا شــد. خنجی به دلیل 
غنا و تنوع هنرش ملقب به »اســتاد نور« است: لقبی که ایتالیایی ها به 
بهترین فیلم برداران می دهند، هر چند که او در واقع اســتاد تاریکی هم 
هست. برخی معتقدند، کارهای خنجی تاریک است. رعب و وحشت 
و ســیاهی در فیلم هایی که او فیلم برداری کرده، موج می زند؛ این دسته 
فیلم هایی مثل »هفت« را مثال می آورند؛ در طرف دیگر عده ای با اشاره 
به فیلم هایی چون »تقدیم به رم با عشق« که فیلمی مملو از نور و مسائل 

عاطفی است، نظر گروه نخست را رد می کنند.

 Wخنجی در نمای نزدیک 
جردن مینزر دربارۀ چگونگی آشنایش با داریوش خنجی و ایدۀ 
نوشتن این کتاب می نویسد: »اولین بار که اسم داریوش خنجی را 
شنیدم در یك سینمای ارزان قیمت در غرب منهتن بود که اسم آن 
را به خاطر بلیت های ارزان و کمبود امکانات؛ ســینما دو دلاری 
گذاشــته بودیم. اواخر سال 1۹۹۵ بود و با دوســتم رفته بودیم تا 
فیلم هفت دیوید فینچر را ببینیم؛ درحالی که هر دو اولین اکرانش 
را از دســت داده بودیــم. بعد از نمایش فیلــم به قدری تحت تأثیر 
فیلم برداری فیلم قرار گرفتم که به سمت لابی دویدم تا ببینم اسم چه 
کسی به عنوان فیلم بردار روی پوستر درج شده است. از آن روز به 
بعد کارهای داریوش خنجی را از نزدیك دنبال می کنم؛ مانند کسی 
کــه دنبال اکران آخرین فیلم کارگردان یــا بازیگر مورد علاقه اش 
است. به همین دلیل با آثار متنوعی مواجه شدم؛ از فیلم های مؤلف 
»برناردو برتولوچی«، »رومن پولانسکی«، »میشاییل هانکه«، 

»وودی آلــن« و »جیمز گری« گرفته تــا کارهای تجاری مانند 
»ســاحل دنی بویل« و »مترجم« ســیدنی پولاک و بسیاری از 
ویدیوهایی که برای هنرمند فرانسوی »فیلیپ پارنو« فیلم  برداری 
کرده و به نظرم در این هم کاری برخی از چشــم گیرترین تصاویر او 
خلق شده است. وقتی حدود یك دهه بعد از دیدن فیلم »هفت« 
به پاریس رفتم و سرانجام توانستم به  شخصه داریوش را ببینم، او 
را با ســؤالاتم بمباران کردم. این که در حال حاضر چه پروژه ای را 
فیلم برداری می کند؟ قرار اســت بعد از این چه کار کند؟ یا این که 
چطور فلان کار را در فیلم اخیرش انجام داده اســت. همیشه در 
جواب دادن سخاوتمند بود و خوشحال می شد که دربارۀ آخرین 
دوربینی که امتحان کرده یا فیلم صامتی که به تازگی در سینماتك 
فرانســه دیده، صحبت کنیم. می توان گفت وقتی دیدم داریوش تا 
این اندازه راحت، صریح و با اشتیاق در مورد شغلش و به معنای 
کلی تر دربارۀ سینما صحبت می کرد، ایدۀ نوشتن این کتاب به سرم 
زد.« و در ادامه دربارۀ هدفش از نوشــتن این کتاب می نویســد: 
»هدف آن نزدیك شدن به سینما به واسطۀ تجربۀ زیستۀ او و دنبال 
کردن سیر تکامل سینما در سه یا چهار دهۀ اخیر است. درست در 
زمانی که داریوش از یك دستیار دوربین جوان در فرانسه به یکی از 

برجسته ترین افراد این حرفه تبدیل می شود.«
حســین م. روزانه هم در مقدمۀ مترجم دربارۀ انگیزۀ ترجمۀ کتاب 
»داریوش خنجی« می نویســد: »سال هشــتاد یا هشتادویك بود که 
فیلم »هفت« ساختۀ دیوید فینچر را برای اولین بار در سینما فرهنگ 
دیدم، فیلم را با کیفیت پایینی که احتمالًا به خاطر دسترسی نداشتن به 

کپی های معتبر نمی توانستند نسخۀ بهتری از آن را تهیه 
کنند، تماشا کردم. با تمام این ها برای من که در ابتدای 
مســیر بودم و از نوجوانی رویای فیلم بردار شدن را در 
سر می پروراندم، تماشــای اثری که فیلم بردار آن یك 
آرتیست ایرانی است و در این سطح از سینمای جهان 
توانسته چنین بدرخشد، نقطۀ امیدی بود. هر چند که 
نه داریوش خنجی را می شــناختم و نه می دانستم که 
چه مقدماتی را طی کرده و یا با چه پشتوانه ای توانسته 
به این سطح از کار حرفه ای در سینمای جهان دست 
یابــد. به هر حــال این اولین بار بــود که حاصل کار 
خنجی را می دیدم و شیفتۀ جسارتش در نورپردازی و 
به کار بردن آن فضاهای تاریك و وهم آلود شــدم. پس 
از آن هم همیشه آثار او را دنبال کردم. چند سال پیش 
کتاب پیش رو به دستم رسید. آن را خواندم و با این که حس می کردم، 
ترجمه اش کاری آسان نیست به یك دلیل بسیار مهم تصمیم گرفتم این 
کتاب را ترجمه کنم. دلیل اصلی من این بود که علاقمندان به هنر هفتم 
و فیلم برداری حرفه ای ســینمایی، ببینند چطور برای فیلم بردار شدن، 
مسیر اصلی تقریباً در همه جای جهان یکسان است و برای تبدیل شدن 
به یك فیلم بردار حرفه ای، نیاز نیست همۀ تجهیزات در اختیار آنان باشد 
و محدودیت های فنی برای تمام فیلم برداران در سطح جهان تا حدودی 
یکسان اســت به خصوص در سینمای مستقل. در حقیقت تجهیزاتی 
کــه در لس آنجلس، بمبئی و یا بوینس آیرس با آن کار می کنیم همانی 
است که در تهران نیز بدان دسترسی داریم. جسارت خنجی در استفاده 
از همین ابزارهای مشترك است که توانسته او را به فیلم برداری یگانه و 

منحصر به فرد تبدیل کند.«

 Wبا فینچر از تیزر تا هفت 
داریــوش خجنــی در گفت وگــو با جــردن مینزر دربــارۀ اولین 
هم کاری اش با دیوید فینچر برای ساخت یک تیزر تبلیغاتی می گوید: 
»تبلیغی برای شرکت نایک بود که او در پاریس کارگردانی می کرد. یادم 
می آید که یکــی از صحنه ها نمایی خارجی از دختری بود که در پارک 
می دوید. گرچه در نور روز فیلم برداری می کردیم، تصویر را کمی تیره تر 
و اســتبلایز کردم و به نظرم فینچر از این همــه جاه طلبی من در کار با 
تصاویر خوشش آمد.« خنجی دربارۀ نورپردازی خاص »هفت« هم 
می گوید: »از نظــر نورپردازی کار پرخطری بود. شــایعاتی به گوش 
می رسید که تهیه کننده از راش هایی که می بیند، خوشحال نیست. یادم 
است به فینچر گفتم اگر می خواهد راش ها را کمی روشن تر چاپ کنیم 
و او هم گفت نه. از طرف اســتودیو هم روی ما فشار بود اما فینچر به 
هیچ عنوان کوتاه نمی آمد که برای من خیلی قابل احترام بود. اواســط 
فیلم برداری بود که در استودیو قطعه هایی را به عنوان تبلیغ در سالن شو 
وست در لاس وگاس نمایش دادند. هیجانی به پا شد و یک دفعه همۀ 
خریداران، فیلم را می خواســتند و بدین معنا بود که بعد از آن استودیو 

آزادی عمل بیشتری به ما داد.« 
برناردو برتولچی دربارۀ چگونگی انتخاب داریوش جنجی برای 
فیلم برداری »ربودن زیبایی« می گوید: »درســت یادم نیست که آن 
موقع اســترارو برای این فیلم در دســترس نبود یا نمی خواستم با او 
کار کنم. شــروع کردم به گشتن دنبال یک فیلم بردار جدید. داریوش 
خنجی را ملاقات کردم و از کارش در فیلم »شهر بچه های گم شده« 
خیلی خوشم آمد؛  هم چنین از منش و شخصیت ایرانی اش. در نهایت 
تصمیــم گرفتم با او کار کنم.« این چند  نمونه  از نکات قابل توجهی 
بود که در کتاب »داریوش خنجــی« آمده و در آن نکات خواندی و 
قابل تأمل بسیاری دیگر از خنجی و کارگردانان صاحب نام دربارۀ او 

و کارهایش وجود دارد.

جردن مینزر در کتاب داریوش خنجی کارنامۀ پر کار و خلاق او را از شروع تا امروز بررسی کرده است

استاد نور   گزارش نشست

ذهن زیبا
گرامی داشت یاد کریم امامی در مراسم روز ویراستار

به پیشــنهاد انجمــن صنفی ویراســتاران و بــا حمایت 
فرهنگستان زبان و ادب فارسی 11 بهمن زادروز استاد احمد 
سمیعی گیلانی به  عنوان »روز ویراستار« نام گذاری شده است. 
انجمن صنفی ویراستاران امســال روز ویراستار را با نام و یاد 
اســتاد کریم امامی برگزار کرد. این مراســم با حضور جمعی 
از علاقه منــدان و پژوهش گران ادبی پنج شــنبه 11 بهمن در 

کتاب فروشی فرهنگان پاسداران برگزار شد.
در ابتدای مراسم، مستندی از کریم امامی با موضوع معرفی 
و کارنامۀ او در حرفۀ سرویراستاری پخش شد. پس از آن ژاله 
آموزگار گفت: »من معمولًا عادت ندارم خودم را نخود هر آشی 
کنم، مرا چه به ویراستاری! پس اجازه دهید دربارۀ ویراستاری 
هم به گذشته ها اســتناد کنم و به ریشــه های ویراستاری در 
ایران باســتان بپردازم. اولین نمونه های ویراستاری در گذشته 
استناد به الواحی است از دوران آشوربانیپال که سال 1۸4۹ در 
حوالی نینوای باستان به دست آمد. آشوربانیپال در سال ۶۹۹ 
)پ. م( در آشــور به قدرت رسید و 43 سال حکمرانی کرد. 
او کشورگشایی های بسیاری کرد و در کنار قساوت هایش در 
اعتلای هنر و فرهنگ نیز اقدامات جالبی انجام داده اســت. 
بیشترین شــهرت آشــوربانیپال، علاقۀ او به جمع آوری گل 
نوشته هاست و جا دادن آن ها در کتاب خانه گونه ای که در یک 
حفاری توســط هیأت بریتانیایی کشف شد. شهرت دیگر این 
کتاب خانه به دلیل وجود رونوشــت های لوحه های سومری و 
بابلی است که از دیگر کتابخانه های آن زمان فراهم شده است. 
وقتی الواح جمع آوری می شدند به همان شکل نگهداری و یا 
رونوشــتی از آن ها به خط میخی تهیه می شد، رونویسی ها با 
دقت انجام می شد و به نوعی ویراستاری در آن انجام می گرفت 
و سعی می شد برای رونویســی، ارزنده ترین لوحه ها انتخاب 
شــوند به طوری که بهترین روایت حماســه گیلگمش از این 
کتاب خانه به  دست آمده است. در این رونویسی ها که ما آن ها 
را نوعی ویراســتاری فرض می کنیم، گاهی همۀ متن و گاهی 
قسمتی از آن برگزیده شــده هم چنین دست کاری هایی نیز در 

آن ها دیده می شود.«
دیگر ســخنران این مراسم حسن انوری، مصحح گلستان 
ســعدی، دربارۀ اهمیت زبان فارسی گفت: »گاهی می شنوم 
گفته می شود، روزی می رسد که زبان انگلیسی، زبان فارسی 
را از بیــن خواهد برد به نظرم این اتفاق رخ نخواهد داد چون تا 
وقتی تمدن وجود دارد، زبان فارســی هم وجود دارد. اهمیت 
زبان فارســی امروز در این است که اقوام ایرانی را متحد کرده 
اســت و دومین اهمیت آن این اســت که گویش وران زیادی 
دارد. در دنیــا نزدیک به حدود 300 میلیون به فارســی حرف 
می زنند و زبان رســمی 3 کشور اســت. هم چنین بهترین آثار 
ادبی در دنیا به زبان فارســی نگاشته شــده، آثاری که با سایر 
آثار جهان یا برابری و یا برتر از آن هاست مانند شاهنامه، دیوان 
حافظ و … ملت های کمی از منابع حماسی بهرمند هستند.« 
انوری دربارۀ ویراستاری گفت: »ویراستاری یعنی زبانی که در 
آن ضعف و غلط وجود ندارد و این زبان معیار به دست نمی آید 
جز این که با آموزش ویراستاری آشــنا شویم. با خواندن آثار 
بســیار درجه اول می شود ویراستاری را فرا گرفت، توصیۀ من 
این است که برای یادگیری ویراستاری، مقالات دکتر خانلری 
را ده ها بار بخوانید. کار ویراســتار این است که عناصر معیار 
جزو ذهنیتش شود. ذهن ویراستار به عنصر غیرمعیار واکنش 
نشــان می دهد اگر زبان معیار جزو ذهنیت شما نباشد، شما 

ویراستار خوبی نیستید.«
هومن عباســپور، رییس انجمن صنفی ویراســتاران 
در ادامه بخشــی از مقالۀ کریم امامی که سال 13۶۷ آن 
را نگاشــته را قرائت کرد. گلی امامی نیز ضمن تشکر از 
همکاران خود در انجمن ویراستاران گفت: »این که امروز 
به مناسبت عنوان ویراستار جمع شدیم برای من دل خوشی 
است. روزگاری نجف دریابندری می گفت اگر جوانی به 
خواســتگاری دختری برود و بگوید ادیتور یا ویراســتار 
اســت، کسی شغل او را به رسمیت نمی شناسد اما امروز 
همه این شغل را می شناسند.« در پایان این مراسم به ژاله 
آموزگار، حسن انوری، محمدرضا شیروانی، ع. پاشایی و 

فریبرز مجیدی لوح تقدیر اهدا شد.

داریوش خنجی
جردن مینزر

ترجمۀ حسین م. روزانه

انتشارات روزنه/ ۳۱۲ صفحه/ ۱ میلیون تومان
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 در بین فیلم های روز اول جشــنواره، فیلم صیاد را ندیدم. از 
بین بقیه که تماشــا کردم، متاســفانه آفت هایی همچون اتلاف 
ایده، پرگویی، بی اصالتی و تشــتت، آثار را از نفس انداخته بود 
که در اشــاره هایی کوتاه در این یادداشــت به این موضوعات 

پرداخته می شود. 

)حســین  خونی  میرزامحمدی(: تصنع1 بــازی 
تاریخ، روایت روند هاســت و نه 
شــعار ها. اما فیلم بازی خونی، 
درســت عکــس این ماجــرا را 
روایــت کرده اســت. نتیجه هم 
اثری شــده پــر از گفت وگو های 
تصنعی،  رفتار هــای  تصنعــی، 
بازی های تصنعی و فضای تصنعی. تصنع نیز کسالت و ملال 
می آورد؛ نه تیراندازی های طرف های مقابل هم در داســتان 
آن را می زداید و نه  ایده کشــته شدن بچه توسط تروریست ها 
به شــوک وامی  دارد و نه اطلاعاتی/امنیتی بازی های مبتنی 
بر معرفی الگو های چریکــی به التهاب تعلیقی فضا کمکی 
می کند. تاریخ، خودش داستانی پرماجراست. از این ظرفیت 
بزرگ دراماتیک، وقتی بهره شعاری گرفته شود، نتیجه ای جز 
این حاصل نخواهد شد؛ حتی اگر برای این همانی سازی های 

برخی اتفاقات معاصر باشد.

فقدان ظرفیت زمانی2 سونسوز )رضا زمانی(: 
زبان آذری و زیســت بومی فیلم، 
یادآور  نخســت  وهله  در  شــاید 
فیلم های مرحوم اصغر یوسفی نژاد 
باشــد، اما الگوی ســاختاری و 
ســبکی آن بیشــتر تداعی بخش 
کار هــای محســن  امیریوســفی 
به خصوص فیلم خواب تلخ اســت؛ هجو و طنزی پست مدرن 
درباره مناسبات ســنتی فکری و معیشتی اقلیمی روستایی با 
تکیه بر عنصر دوربین، روایت راوی و لایه های سوبژکتیو که راه 
را برای برداشت مفاهیم فرامتنی هم هموار می سازد اما مشکل 
اساسی فیلم، فقدان ظرفیتش برای یک اثر بلند سینمایی است.
 فیلمساز خودش قبلًا با توجه به حضور پررنگش در سینمای 
جــوان، قاعدتــاً ظرفیت های متفــاوت فیلم کوتــاه و بلند را 
گاهی را  می شناســد و نمی دانیم چگونه در سونســوز، ایــن آ
اعمــال نکرده اســت. برای همین فیلم پر شــده از حرف ها و 
موقعیت های بســیاری تکراری ای که البته ربطی هم به نظام 
هندســی موتیف های تکرارشــونده در روایت های پست مدرن 
ندارد و انگار بیشــتر برای رســاندن فیلم به حدنصاب یک اثر 
بلند سینمایی تعبیه شده است و همین هم برخی پتانسیل های 
طنازانه متــن را لوث می کند. بــا این حــال، قاب بندی ها و 

نمود های میزانسنی فیلم چشمگیر و قابل توجه است.

 ایده های زایل  شده3 داد )ابوالفضل جلیلی(: 
یک جور بلاتکلیفی در فیلم وجود 
دارد که مانع از پختگی و پرورش 
 ایده های متن اثر شده است و برای 
همین فیلم بیشــتر شبیه به قطعه 
ماجرا هایی خرد در دل فیلمی بلند 
با حضــور شــخصیت های ثابت 
شده است که چندان تناسب و تناظری هم به هم ندارند. کلیت 
داستان درباره نوجوانی که از زندان مرخصی می گیرد و در این 
مدت در پی کار اســت، جذاب است اما این پتانسیل در همین 
حد باقــی می ماند و فیلم خود را در محاصــره خرده ایده های 
پراکنــده ای گرفتــار می کند که اثر را از نفــس می اندازند و در 
نهایت هم راه به جایی نمی برنــد. زیگزاگ بین قطعات رفیق 
کانکس نشــین، مامور شــهرداری، ســرگروهبان پــادگان و 
تشکیلات قمارباز با موتیف موتورسواری و پیاده روی از این سو 
به آن ســو آن قدر تکرار می شــود که لطف اولیه هر یک از این 

قطعات را هم زایل می سازد.

کوثری(: فقدان 4 رگ های آبی )جهانگیر 
آبی،  معضل اساســی رگ هــای 
فقدان شاعرانگی در فیلمی درباره 
شاعری است که ایماژ های بصری 
در اشعارش موج می زد و حالا در 
فیلمی دربــاره او، خبری از هیچ 
ایماژ شاعرانه نیست. شاعرانگی 
یک اثر با شعر گفتن شــخصیت هایش برای هم در کافه یا در 
خلوت یا کنار حوض حاصل نمی شود، این شاعرانگی باید در 
تاروپود میزانسن و قاب و روایت رخ دهد که در این فیلم روی 
نداده اســت.  ایده بهره گیری از روایت زن مستندساز در زمان 
حال از فروغ فرخزاد، اگرچه تمهید مناســبی ولو تکراری، در 
پرداختن به یک شــخصیت بزرگ ادبی/تاریخی است اما این 
نیز در فضایی آشــفته در روایت پردازی، کارکردش را از دست 
می دهد و به  نوعی شــعارپردازی در بیان تکــرار موقعیت زن 

هنرمند در ادوار مختلف تاریخ می رسد.

روز دوم جشنواره موفق به تماشای فیلم آنتیک نشدم و سه 
فیلم دیگر این روز را دیدم. این ســه نیز تاثیری در تغییر ســپهر 

جشنواره نداشتند. اوضاع همان است که بود.
ین   ترک عمیق )آرمان زر کوب(: کشامد عمیق1

یکی از آفت های اساسی فیلم های 
ســینمای ایــران و از آن جملــه 
فیلم های جشــنواره در این اثر هم 
مشهود است: مشکل ریتم. یک 
موقع هست که در سبکی همچون 
آثار ســهراب شــهیدثالث، روند 
آهسته حرکت ها و کنش ها تبدیل به قاعده و مولفه ای ساختاری 
برای تبیین یک مفهوم رفتاری یا موقعیتی می شود و یک موقع 
هست که این پیش رفتن فضا در فرآیندی ناشی از بلاتکلیفی در 
تداوم موقعیت به کندی می گراید و در نتیجه فیلمی که بدون این 
روند کند، شــاید به لحظ زمانی تبدیل به فیلمی کوتاه می شد، 
در این کشامد زمان، اثری بلند اما حوصله سربر می شود. حالا 
در ترک عمیق با این همه قایم باشــک بازی و تکرار آمد ورفت 

پلیس به منزل و نگاه مات آدم ها به یکدیگر و ... همین ماجرا 
تکرار شده است؛ بی آنکه ربطی هم به ژانر سایکودرام اثر داشته 
باشــد و مثلًا در نقب زدن به رفتار غیرعادی پیرمرد و موقعیت 
غریب حاکم بر خانه نقشی ایفا کند.  ای  کاش به جای این همه 
کشــامد، فکری به حال منطقی کردن آن افشاگری آخر فیلم 
درباره نســبت پلیس با این خانواده می شد تا پدیده ای که قرار 
بود، پاسخ شوک آور پایان درام به ابهام ها باشد، خودش تبدیل 

به سوالی بزرگ و پرچالش نشود.

افسانه سپهر )عماد  رحمانی(: نبود هویت2
افسانه سپهر قرار است با بازگویی 
یک داســتان اســطوره ای مبتنی 
انیمیشنی  قالب  در  بر خیر وشــر 
کودکانه و با شخصیت هایی متعلق 
به دنیای کودکانه از بچه یوزپلنگی 
که حرف می زند تا پسربچه ای که 
شجاعانه می خواهد، شر هیولای خبیث را از مردم سرزمینش 
دفع کند و ماجرا های مهیج و قهرمانانه وســط دریا و اعماق 
زمین با چاشنی زمینه های تاریخی ایرانی و کمی هم زمینه های 
عاطفی و خانوادگی، روندی نوین را در صنعت انیمیشن سازی 
ایران رقم بزند. اما این تلاش با آواز های شــبه رپ شــخصیت 
اصلی در آغاز اثر و شــیپورنوازی هایی که بیشــتر یادآور ژانر 
گنگستری ســینمای فرانسه اســت و نوع گرافیکی که کمتر 
نشــانی از نقاشــی بومی ایرانی و چهره پردازی ایرانی دارد با 
آن شــیوه دوبلاژ که طبق معمول یکی، دو نفر نمک می ریزند 
)اینجــا بچه یوزپلنگ که لابــد نماد یوز ایرانی اســت درحال 
مــزه ریختن بین دیالوگ های اصلی شــخصیت های محوری 
داســتان اســت( چندان مقرون به توفیق نبوده است. به نظر 
می رسد ذوق زدگی های ناشــی از بحث تکنیک، دارد اصالت 
بومی طراحی و نقاشی را از انیمیشــن های ما می گیرد. شاید 
عطفی مجدد به ســال های دور و تماشای دوباره آثار نورالدین 
زرین کلک و فرشید مثقالی که در عین سادگی هویت داشتند، 

بتواند تاملی در این باره رقم بزند.

رحیم زاده(:  )شهره  صنم  معضل مضاعف3
فیلم ســپری می شــود  از  هرچه 
پرســش »ایــن دیگه چیــه؟!« 
بیشــتر و پررنگ تر در ذهن سایه 
که  آماتوری  اثــر  یک  می اندازد. 
گویــی ســازندگانش بــه  تازگی 
جلوه های ابتدایی و سطح نخست 
ویژوال را کشف کرده اند و به طرزی غیرقابل باور و ناشیانه و 
به کرات در لابه لای صحنه هــای مکرر و پرچرخش نما های 
کارت پستالی و توریستی هلی شــات از آنها بهره گرفته اند تا 
مثلًا حجم مهیب آتش سوزی را به رخ مخاطب بکشند، غافل 
از اینکه در عمل، تبدیل به هجویه ای علیه همان چیزی شده 
اســت که در نیت ســازندگان وجود داشــت: توجه به زندگی 
پرتلاش عشــایر و مناسبات زیســت محیطی. بازی های بد، 
مونولوگ ها و نریشــن های انشــاگونه در حد سال های آخر 
دبســتان، روایت ناموزون، شــعارمداری انبــوه و ... بر این 
معضــل نه  تنها می افزاید که معضلی دیگر را در قالب ســوال 
شکل می دهد: چه ذهن های نابغه ای تشخیص داده اند چنین 

فیلمی در جشنواره نمایش داده شود؟

 نگاهی به چند فیلم
روز اول و دوم جشنواره فیلم فجر

دیدگاه: یادداشت سینمایی

ذوق زدگی در استفاده از هوش مصنوعی
 استفاده از تصاویر بازسازی شده خسرو شکیبایی 

باعث دلخوری خانواده اش شد

آنچه در افتتاحیه چهل وســومین جشــنواره فیلم 
فجــر رخ داد، نه محصول نوآوری و خلاقیت که یک 
رویکرد توأم با ذوق زدگی نســبت به استفاده از هوش 
مصنوعی بود. افتتاحیه چهل وسومین جشنواره فیلم 
فجر، سروشکلی حرفه ای داشــت. زمانی معقول و 
ضرباهنگی مناسب، توجه به ســیروس الوند و رضا 
بابک، شایســته بود و تقدیر از منوچهــر والی زاده با 
وجود غیبــت او، به وقــت و هوشــمندانه. اما ایده  
جاه طلبانه استفاده از تصویر خسرو شکیبایی با هوش 
مصنوعی، محصول اعتمادبه نفس بیش از حد تیم فنی 
اختتامیه و نگاه نادرست به یک دستاورد تکنولوژیک 
بود. عملــی کــه در افتتاحیــه رخ داد، غیراخلاقی 
و اشــتباه بود. پوریا شــکیبایی پســر زنده یاد خسرو 
شکیبایی با انتشــار ویدیویی در فضای مجازی بیان 
کرده که در روزهای گذشــته ویدیویی برای او ارسال 
و نارضایتی هایی نسبت به آن مطرح شده است. او با 
بیان اینکه به خاطــر ناراحتی زیاد مادرش این پیام را 
منتشر کرده، گفته اســت که بهتر بود در تولید چنین 
محتوایــی صداقت در کلام و معرفــت در امانتداری 
رعایت می شد. شــکیبایی همچنین اشاره کرده که با 
خودش و مادرش هیچ تماسی گرفته نشده و شاید اگر 
این اتفاق می افتاد کمک بهتــری برای خلق یک اثر 

مقبول تر صورت می گرفت.
حتی اگر خانواده شــکیبایی نســبت به اســتفاده 
از تصویــر و اعتبار این بازیگر بــزرگ و به یادماندنی 
حساسیتی نداشتند، نحوه استفاده از هوش مصنوعی 
در خلق و احیای شــکیبایی و رویکردش نســبت به 
جشنواره و پوسترش و ابراز دلتنگی نسبت به جشنواره 
و مسائلی از این دست کاملًا مصداق رفتار غیرقانونی 
اســت. در هر کجای جهان، هیچ جشنواره و سازمان 
رسمی و تشکل دولتی آبرومندی چنین گافی نمی دهد 
و با خلق یک شخصیت و نسبت دادن مسائلی به نفع 
خود، تقلب نمی کند. باعث شرم است که در افتتاحیه 
مهم ترین رویداد ســینمایی این سرزمین و درحالی که 
صحبت از بازگشت به روزهای خوش و ایام سرمستی 
سینماست، چنین تقلب آشکاری رخ می دهد. آنهایی 
که رئیس سازمان سینمایی را می شناسند، می دانند که 
دلبسته تکنولوژی است و گمان می کند هر پدیده مدرن 
را می توان با سینما و فرهنگ پیوند داد. اینگونه است 
که تیم فنی برگزاری افتتاحیه با اعتمادبه نفس دست به 
چنین تجربه کودکانه و جهان سومی می زند. هیچ یک 
از اعضای تیم برگزاری این رویداد حاضر نیستند پس 
از فقدانشــان، چنین کاری با تصویرشان انجام شود. 
درحالی که هیچ کدام، به ویــژه علیرضا رضاداد، مدیر 
فرهنگی معتبر و نامدار که مســئول برگزاری افتتاحیه 
بود، جایگاه و محبوبیتی شــبیه به خســرو شکیبایی 
ندارنــد. شــیرین کاری اســتفاده از تصویر خســرو 
شکیبایی )با اجرای ضعیفش( نه تنها قدرت سینمای 
ایران در اســتفاده از هوش مصنوعــی را به رخ رقیبان 
نکشــید! بلکه واکنش مثبتی هم به همراه نداشــت. 
واکنش زودهنگام پوریا شکیبایی نسبت به این ماجرا، 
قابل پیش بینی بود و عجیب اســت که برگزارکنندگان 
افتتاحیــه نســبت بــه آن، پیش بینــی و برنامه ریزی 
نداشتند. درحالی که ماه هاست در جهان بحث هوش 
مصنوعــی و پیامدهای منفی آن در خلق شــخصیت 
و جان بخشــی به شــخصیت های معتبر داغ است در 
افتتاحیه جشــنواره ای که داعیه همدلی و بازگشت به 
روزهای اوج دارد، چنین گاف بزرگی داده می شــود. 
این مهم ترین حاشیه جشنواره فیلم فجر تا امروز است.

محمد حیدری پور
منتقد

مهرزاد دانش
منتقد
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ســالانه 100 میلیارد لیتر انواع فرآورده نفتی به ارزش بالای ۵۵ 
میلیارد دلار در کشــور توزیع می شود. براساس گزارش  شرکت 
ملی پخش فرآورده های نفتی، ذخایر بنزین بیش از 300 میلیون 
لیتر نســبت به مدت مشابه سال گذشته افزایش یافته است. با 
این حال آمارها نشــان می دهد که شدت مصرف انرژی کشور 
بیش از 2.۵ برابر میانگین جهانی است. یکی از دلایل افزایش 
مصرف در بخش فرآورده های نفتی مایع، قاچاق سوخت است.

قیمت طلا و ســکه در مبادلات دیروز بازار تهران همزمان با 
تعطیلی بازار جهانی و رشــد قیمــت دلار در روند نامتوازنی 
بازگشــایی شد. دیروز قیمت سکه امامی به ۶1 میلیون و ۹00 
هــزار تومان کاهش یافــت. قیمت طلا با نوســان محدود و 
کاهشی همراه شد و راه خود را از بازار سکه جدا کرد. براساس 
گزارش های رســیده، بازار ســکه اما روند منظمی نداشت و 

برخی از قطعات سکه رشد محدودی داشتند. 

شــاخص کل بورس تهــران بعد از 4 روز رونــد نزولی دیروز 
مثبت شد. رشــدی 0.4۶  درصدی که با سبزپوشی همزمان 
شــاخص های هموزن و فرابورس همراه بود. این درحالی بود 
که برای پنجمین روز متوالی شــاهد خروج پول از بازار بودیم 
خروج پولی که طی ۵ روز به 2۷00 میلیارد تومان رسید. ارزش 
معاملات خرد هم دیروز ۷3۹0 میلیارد تومان به ثبت رسید که 

1۶ درصد زیر میانگین بهمن است.

زیر میانگین بهمنقیمت سکهمصرف سوخت

100
میلیارد لیتر 

61.9
میلیون تومان

 16
درصد 

تا اواخــر دهه 1۹۶0 میلادی، کشــورهای کره جنوبــی، تایوان، 
 Asian( »ســنگاپور و هنگ کنگ که آنها را با نام »ببرهای آســیایی
Tigers( می شناســیم به  عنوان بخشی از جهان ســوم در نظر گرفته 

می شــدند. تا آنجا کــه جمعی از اقتصاددانــان، اصطلاح »عقبگرد 
اقتصادی« را به این کشــورها نسبت می دادند. اگرچه از زمان بحران 
کادمیک آنچنان از عبارت  مالی آسیا در ســال 1۹۹۷ در بحث های آ
معجزه آســیایی )Asian Miracle( اســتفاده نمی شود اما با این حال 
ببرهای آســیایی همچنان پرقدرت ظاهر شــده اند و مثال هایی ناب 
از دولت هایی به شــمار می روند که توانسته اند به خوبی و با موفقیت 
توسعه یابند. توســعه ای که ۵0 سال پیش، هیچ کسی تصورش را هم 
نمی کرد اما از طریق توســعه صادرات و تبدیل شــدن به کشورهایی 
صادرات محور ممکن شــد. امــا آیا درس هایی برای ما از این رشــد 
اقتصادی ســریع ببرهای آســیایی در دهه های 1۹۶0 تا 1۹۹0 وجود 
دارد و می توان از تجربه این کشورها به منظور توسعه در دوران معاصر 
بهره برد؟ مثال ببرهای آسیایی به ما نشان می دهد که به جز چیزی که 
ترومن مدنظر داشــت، راه دیگری نیز برای توسعه وجود دارد. یعنی 
یــک دولت مرکزی قوی که اقتصاد کشــور را تا مرحله ای که به طور 
کامل صنعتی و صادراتی شــود، هدایت کند. این همان چیزی است 
که شــیائوپینگ نیز بعد از مرگ مائو و به قدرت رســیدن در چین در 
اواخر دهه ۷0 میلادی، آن را مدنظر قرار داد. به طوری که شیائوپینگ 
طــی اصلاحات اقتصادی خود در دهه ۸0 میلادی، چهار منطقه آزاد 
اقتصــادی را در چین به وجود آورد. مناطقی کــه حکمرانان آن این 
اجازه را داشــتند آن طور که می خواهند بــرای تقویت تولید با هدف 
صادرات برنامه ریزی کنند. در نتیجه این اصلاحات شیائوپینگ طی 
کمتر از یک دهه صادرات چین حدود ۵ برابر شــد. این وضعیت در 
حالی بود که به لحاظ سیاســی، چین تحت رهبری حزب کمونیست 
بود و شــیائوپینگ از نظر اعتقاد سیاسی و عقاید کمونیستی تفاوت 
چندانی با مائو نداشــت. ایــن فرضیه که یک »دولت توســعه ای« 
می تواند در جهت صنعتی شــدن و صادرات محور شدن گام بر دارد از 

سوی بسیاری از اقتصاددانان نیز مطرح شده است.

 Wمدل های توسعه صادرات محور
قبل از اینکه توسعه اقتصادی ببرهای آسیایی بر اساس حرکت به 
سمت توســعه صادرات و تبدیل شدن به کشورهای صادرات محور را 
بررسی کنیم، لازم است که چارچوب نظری آنها در این مورد بررسی 
شــود. مدل های اقتصادی برای توســعه از طریق توسعه صادرات به 
همان اندازه که اقتصاددانان توســعه بــا یکدیگر تفاوت دارند، متنوع 
هســتند. اما به طور کلی می توانیم ســه مدل متمایز از یکدیگر را در 
اینجا مورد بررسی قرار دهیم. این سه مدل از اقتصاد نئولیبرال، کینزی 
و هترودوکس ناشــی می شوند که به ترتیب می توانیم آنها را مدل های 
تحت رهبری بازار با دخالت نسبی دولت و تحت رهبری دولت برای 

توسعه اقتصادی از طریق صنعتی شدن صادرات محور بنامیم.
مدل توســعه تحت رهبری بازار، همان مدلی اســت که به طور 
سنتی از ســوی صندوق بین المللی پول مورد پیشنهاد قرار گرفته و 
می گیرد. در این مدل باید بازیگران اقتصادی را آزاد گذاشــت که به 
طور دلخواه کنش های اقتصادی متناســب با وضعیت موجود را از 
خود بروز دهند. در این صورت عوامل اقتصادی اقدام به تولید کرده 
و بدون دخالت دولت در تجارت، محصولات و خدمات خود را به 
بهترین نحو ممکــن صادر می کنند. به این صورت که در یک بازار 
آزاد، صنایعی که بیشترین کارایی را دارند، توسعه یافته و وارد بازار 
جهانی خواهند شــد. همچنین لازم به ذکر است در کشورهایی که 

این اســتراتژی را دنبال کردند اما نتوانستند به یک کشور صادراتی 
تبدیل شــوند، دخالت دولت ها از طرف طرفــداران این مدل مورد 

سرزنش قرار می گیرد.
مدل دوم، مدلی اســت که می توان سردمدار آن را جان مینارد کینز 
دانســت. در این مدل نه دخالت دولت به طور کامل رد می شود و نه 
دخالت حداکثری دولت تا حد رهبری بازار مورد تشویق قرار می گیرد. 
به عبارتی منطبق بــر دلالت های این مدل، دولت های کشــورهای 
در حال توســعه که قصد دارند از طریق صنعتی شدن صادرات محور 
توسعه یابند، می توانند تنها در شــرایط ضروری وارد بازار شوند و با 
اعمال سیاســت های حمایتی برای صادرات مانند کاهش ارزش پول 
داخلی و اعطای یارانه به تولیدات صادراتی، فرآیند توســعه و صنعتی 
شــدن صادرات محور را مورد حمایت قرار دهند. اما در این مدل این 
عوامل اقتصادی در بخش خصوصی هســتند کــه تولید خدمات و 

کالاهای صادراتی را بر عهده می گیرند.
اما در مدل سوم که مدل »تحت رهبری دولت« نام دارد و از سنت 
اقتصاد هترودوکس ناشی می شود، این دولت های مرکزی هستند که 
باید در مورد اینکه از تولید چه کالا و خدماتی حمایت شــود، تصمیم 
بگیرند و مدیریت تولید را نیز خود آنها بر عهده دارند. در ادامه خواهیم 
دید که این مدل همان رویکردی اســت که ببرهای آسیایی بر اساس 
آن به کشــورهای صنعتی صادرات محور تبدیل شدند. اما همچنین 
قابل ذکر است که تجربه چین تحت رهبری مائو، کره شمالی و اتحاد 
جماهیر شــوروی نشــان می دهد که فقط رهبری بازار از سوی یک 
دولت مرکزی نمی تواند باعث طی شدن فرآیند توسعه و رونق صادرات 
شــود بلکه عوامل دیگری نیز وجود دارند که باعث شــدند، ببرهای 
آســیایی که بر مبنای این مدل عمل کردند، موفق شوند. در ادامه به 
طور مجزا کشورهای کره جنوبی، تایوان، سنگاپور و هنگ کنگ را با 

توجه به این موضوع مورد بررسی قرار خواهیم داد.

 Wکره  جنوبی و تایوان
در ســال 1۹4۵ کره جنوبــی نهایتاً از ژاپن اســتقلال یافت اما به  
ســرعت تحت نظارت و کنتــرل دولت نظامی ایــالات متحده قرار 
گرفت. همچنین جنگ کره در ســال های 1۹۵0 تا 1۹۵3 حدود ۶۶ 
درصد از تشــکیلات و ابزار تولیدی این کشور را از بین برد. خسارتی 
که ارزش آن حدود ســه برابر تولید ناخالص ملی آن زمان کره جنوبی 
بــود. بنابراین راهی کــه کره جنوبی طی کــرده و امروز بــه یکی از 
کشــورهای گروه 20 تبدیل شده است، یک جنبش سیستمیک بوده 
که در چهار دوره مختلف صورت گرفته اســت. اما ویژگی مشــترک 
هر چهار دوره این اســت که طی آنها، صادرات و تولیدات جایگزین 
واردات در کره جنوبی مورد تشویق قرار گرفته و رو به رشد بوده است. 
اولین فاز توســعه در کره جنوبی در واقع بازیابی بعد از جنگ بود که 
کمک های مالــی ایالات متحده اصلی ترین نقــش را طی این دوران 
داشــت. طی این دوره کره جنوبی به صنعتی شدن جایگزین واردات 
روی آورد که در ادامه بتواند آنها را به صنایع صادراتی خود تبدیل کند. 
همچنین حدود 30 درصد از کمک های دولتی به حوزه کشــاورزی 
اختصاص یافت. کودتای پارک در سال 1۹۶1 آغاز دومین فاز توسعه 
در کره جنوبی را رقم زد؛ یعنی توسعه صنایع سبک و آغاز رشد مبتنی 
بر صادرات و تبدیل شدن به یک کشور صادرات محور. در این سال ها 
کره جنوبی از شــوک جنگ عبور کرده و وابستگی اش به کمک های 
مالی ایالات متحده کاهش یافته بود بنابراین می توانست از نیروی کار 
ارزان خود برای توســعه صنایع سبکی که قرار بود محور صادرات این 
کشور قرار گیرند، بهره برداری کند. در این سال ها می توان استفاده از 
مدل توسعه تحت رهبری دولت را در برنامه ۵ ساله توسعه اقتصادی 
این کشــور که در ســال 1۹۶2 آغاز شــد، دید. چیزی که از آن با نام 
»سرمایه داری هدایت  شده« یاد می شود. در این نوع از سرمایه داری، 
دولت به طور مســتقیم با اعمال سیاست های حامی صادرات به  ویژه 

توســعه صنایع کلیدی برای صادرات و صنایع سبکی که نسبتاً کاربر 
بودند تا سرمایه بر، رشد سریع اقتصادی را برای کره جنوبی رقم زد.

تایوان نیز قصه ای مشابه با کره جنوبی دارد. البته امروزه کشوری 
صادرات محور نامیده می شــود که ســهم صادرات در تولید ناخالص 
داخلی آن بیش از 100 درصد باشــد و این وضعیت برای کره جنوبی و 
تایوان برقرار نیست اما می توان حرکت به سمت توسعه صادرات و به 
 کارگیری رویکرد صنعتی شدن صادرات محور را موتور محرک اقتصاد 

این کشورها دانست.

 Wسنگاپور و هنگ کنگ
میان ببرهای آسیایی، سنگاپور را می توان دموکراتیک ترین آنها در 
آغاز تولدش دانست. سنگاپور در طی کردن مسیر توسعه، رویکردی 
را اتخاذ کرد که امروزه برای ما آشــنا به نظر می رسد. اگرچه سنگاپور 
با چالش هــای بعد از جنگ همچون وضعیتی کــه کره جنوبی با آن 
مواجه بود، دســت وپنجه نرم نمی کرد اما در مسیر توسعه و صادراتی 
شدن تنهای تنها بود. به علاوه زمین های حاصلخیزی که در سنگاپور 
وجود داشت به قدری اندک بود که توانایی سیر کردن شکم خود مردم 
سنگاپور را هم نداشت. از طرفی سنگاپور باید برای تامین آب و غذای 
مورد مصرف شــهروندان خود، آنها را از طریق واردات تامین می کرد 
و به همین جهت  باید برنامه ای را پیش می گرفت که بر اســاس آن از 
طریق تبدیل شــدن به یک کشور صادرات محور، تراز تجاری خود را 
متعادل می کــرد. از آنجا که دانش تکنیکی و مدیریتی در ســنگاپور 
بســیار ضعیف بود، این کشــور  باید برای طی کردن مســیر توسعه و 
صنعتی شــدن صادرات محور، توجه شرکت های بین المللی را به خود 
می کرد. به طوری که بتواند از ســرمایه و منابع آنها برای آغاز توسعه 
صنایع سبکی که بتوانند طی دهه های بعدی، استخوان بندی اقتصاد 
سنگاپور را تشــکیل دهند، بهره ببرد. در دهه 1۹۸0 تغییرات اساسی 
در ســاختار اقتصاد سنگاپور ایجاد شــد. به این صورت که تولیدات 
کارخانه ای و صنایع ســنگین به طور روزافزون در اولویت برنامه های 
این کشور قرار گرفتند. یکی از اصلی ترین دلایلی که اقتصاد سنگاپور 
از توسعه صنایع سبک به صنایع سنگین روی آورد این بود که اقتصاد 
چین در اواخر دهه ۸0 میلادی تحت رهبری شیائوپینگ به قدری در 
حوزه صنایع سبک رو به رشــد گذاشته بود که تولیدات از این دست 
دیگر برای سنگاپور کارا نبود. به این ترتیب دولت مرکزی سنگاپور بر 
آن شد که با اعمال سیاست هایی به توسعه صنایع سنگین روی آورد.

تجربه هنگ کنگ نیز از جهات زیادی به سنگاپور شباهت دارد. اما 
باید گفت میان ببرهای آسیایی، هنگ کنگ بیشتر از دیگران به  قاعده 
لسه فر پایبند بوده و بیشترین احترام را به رهبری بازار ادا کرده است. 
یکــی از اصلی ترین دلایلی که هنگ کنگ به توســعه صادرات محور 
روی آورد این بود که به خاطر نداشتن تولیدات کشاورزی کافی و در 
نتیجه واردات محصولات کشــاورزی نیاز داشت که برای تعدیل تراز 
تجاری خود به توسعه صادرات روی آورد و این رویکرد را با حمایت از 
صنایع سبک آغاز کرد. اگرچه نمی توان نقش عوامل بازار را در توسعه 
صادرات محور هنگ کنگ نادیده گرفت اما باید گفت که در مرحله ای 
از توســعه این کشور، اگر دولت این کشور به سمت حمایت از توسعه 
صنایع ســنگین گام برنمی داشــت، هرگز هنگ کنگ نمی توانست به 
کشــوری صادرات محور تبدیل شــود. به این صــورت که دولت این 
کشــور در کنار ایجاد مناطق آزاد اقتصادی و حمایت از صنایع سبک 
برای صادرات برای به وجود آوردن شــرایطی که سیاست حمایت از 
صادرات موفق شود باید وضع داخلی را نیز بهبود می بخشید. به همین 
جهت بر آن شــد که با گسترش صنایع سنگین همانند جاده سازی و 
ساختمان ســازی در داخل، تولید ناخالص داخلــی را تقویت کند و 
بیکاری را کاهش دهد که به این طریق کشــور بتواند به ثباتی نســبی 
دســت یابد و در نتیجه، ســرمایه گذاری روی صنایع سبک با هدف 

صادرات را پروژه ای اقتصادی جلوه دهد.

توسعه صنعتی صادرات محور چگونه اتفاق می افتد؟

ببرهای صنعتی
نگین محمدی

تحلیلگر صنعت
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ســیدجلال موســوی خطیر،  سرپرست ســتاد تعلیم و 
تربیت شــورای عالی انقلاب فرهنگی، دیروز گفته: علت 
مخالفت وزارت علوم با تاثیر سوابق تحصیلی دهم و یازدهم 
بر کنکور، تعارض منافع اســت. او گفته که  »اشــخاص 
بسیار محترم حقیقی در ســطوح مختلف ساختار آموزش 
عالی مســئولیت داشــته و دارند، اما به لحاظ ساختاری 
وزارتخانه ای که کنکور را برگزار می کرده؛ اکنون ۶0 درصد 
از آن از دستش خارج شده است. اما توقع داریم بگوید این 
چیز خوبی است؟ وقتی ۶0 درصد از اختیارش را داده است 

ناخواسته این موضوع در نظرش تاثیر دارد«. 
 موســوی اضافه کرده که اصلًا بــرای جامعه علمی ما 
این نگاه، نگاه خوبی نیست. اصل را قبول کنیم که مهارت 
تســت زدن، نه به درد شــغل بچه ها می خــورد، نه به درد 
دانشــگاه. چرا باید بر مدلی اصرار کنیم که در کشورهای 
موفــق آموزشــی اجرا نمی شــود؟ ما داریم اصــل را نابود 
می کنیــم. دانش آموز باید درس بخوانــد و یاد بگیرد. حال 
چالش هایی در اجرا هم دارد که باید با کمک به مجریان و 
همچنین کسب نظرات تخصصی ایشان، آن را از بین ببریم.
او همچنیــن وعــده داده کــه  »سه شــنبه هفته جاری 
جزئیات تاثیر سوابق تحصیلی مشخص می شود و دغدغه 

دانش آموزان در این زمینه از بین می رود«.
با این حــال اما علیرضا کاظمی، وزیر آموزش وپرورش 
هم به این موضوع واکنش نشان داده و گفته که » هرچند نظر 
آموزش وپرورش بر حذف تاثیــر قطعی معدل در پایه های 
دهم و یازدهم بود اما متاســفانه در شــورای عالی انقلاب 

فرهنگی موضع و نظرآموزش وپرورش مطرح نشد«.
ماجرا از جایی شــروع شــد که دوم بهمن ماه حســین 
ســیمایی صراف، وزیر علوم رای خود را درباره تاثیر سوابق 
تحصیلی بر کنکور فاش کرد. او با اشــاره به آخرین جلسه 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در این زمینه گفت که  » نظر 
کارشناســی و شــخصی من، نظر کارشناسی و تخصصی 
سازمان و تاثیر مثبت سال دوازدهم است. اما همان طور که 
مطلع هستید من یک رای بیشتر ندارم و برای شما روزگار 

بهتری را آرزو می کنم«.
ایــن اظهارنظر پس از آن بود کــه نهصدودوازدهمین 
نشست شورای عالی انقلاب فرهنگی با موضوع مصوبه 
کنکوری این شورا و میزان تاثیر سوابق تحصیلی در کنکور، 
ریاســت مســعود پزشــکیان، رئیس جمهور و با حضور 
رؤســای قوه قضائیه و مقننه در محل ریاست جمهوری 
برگزار شــد و دبیر شــورای عالی انقلاب فرهنگی هم در 
توضیح مصوبات جلســه شورا گفت که سوابق تحصیلی 
پایه دهم در کنکور لحاظ نمی شــود اما ســوابق پایه های 
یازدهــم و دوازدهم برای کنکور مدنظر اســت که زمان 

اجرای این مصوبه اعلام خواهد شد.
وزیر علوم، تحقیقات و فناوری هم پس از این نشست 
درخصوص تاثیــر قطعی معدل در آزمون سراســری در 
شبکه اجتماعی اینســتاگرام توضیحات بیشتری ارائه و 
تاکیــد کرد که  »عدالت آموزشــی، دغدغه هر روز من و 
دغدغه های شــما دغدغه من و نگرانی های شما نگرانی 
من اســت. روز گذشته درباره تاثیر قطعی یا مثبت معدل 
در صحن شورای عالی انقلاب فرهنگی اختلاف نظرها در 

این زمینه مطرح شد«.
حسین سیمایی صراف گفت که »من بنا بر اصل شفافیت 
و قاعده عدالت که مورد تاکید مقام معظم رهبری هم است، 

در برابر انبوه پرسش های شما باید پاسخگو باشم«.
همان زمان بود که خبر رســید برخی از چهره های مهم 
این شــورا، از مخالفــان بزرگ حذف تاثیــر پایه های دهم 
و یازدهم بودنــد. با این حال محمدباقــر قالیباف،  رئیس 
مجلس در دفاع از مواضع دولت با ابراهیم سوزنچی،  طراح 
این موضوع بحث های جدی کــرده و گفته که با این اقدام 
زندگی دانش آموزان و خانواده های شان با مشکلات عدیده 
مواجه خواهد شــد. در ادامه این جلســه، پس از ابراز نظر 
موافقان و مخالفان، پزشکیان تنها توانست درباره  پایه دهم 
رای گیــری کند و فرصت رای گیری برای پایه های یازدهم و 

دوازدهم فراهم نشد. 
بعد از آن بود که عبدالحسین خسروپناه، دبیر شورای 
عالی انقلاب فرهنگی که از موافقان این طرح اســت،  در 
واکنش بــه اظهارنظر وزیر علوم اعلام کــرده که وزیر به 
تاثیر دو ســال پایانی رای داده و در عین حال در جلســه 
حتی وقت صحبت کردن در مخالفت هم نگرفته اســت! 
اظهارنظری که با واکنش وزیر علوم،  آن هم بلافاصله بعد 

از جلسه در تضاد است.

 تعیین تکلیف نهایی    
نتیجه نهایی تاثیر سوابق تحصیلی پایه ها بر کنکور 

سه شنبه مشخص خواهد شد 

گروه اجتماعی: محمدجعفر قائم پناه، معاون اجرایی رئیس جمهور 
گفتــه که تا به حــال ۸000 نفر از آنهایی که از گزینش رد شــدند 
بازگشــتند. اظهارنظر قائم پناه بعد از آن بود که اوایل شهریورماه 
امســال بعد از آنکه حکم معاون اجرایی و مســئول گزینش را از 
رئیس جمهور گرفت اعلام کرد که »بعد از اینکه مسئولیت گزینش 
از ســوی رئیس جمهور به من محول شد، صدها پیامک برای من 
ارســال شد و گفتند ما مشمول کد 1۹ برای جذب دبیران شدیم در 
ابلاغ من بر بهبود روش های گزینش برای جذب نیروی انســانی 
توانمند و شایســته و متعهد و پرهیز از تنگ نظری ها و نگرش های 
سلیقه ای و غیرحرفه ای تاکید شــده است، لذا باید شایستگان را 
اســتخدام کنیم و گزینش را روزآمد کنیم؛ همه کســانی که در این 
کشــورند، حق دارند و همه تحصیل کردگان حق دارند اســتخدام 

شــوند«. قائم پناه ادامه داد که   »عــدم گزینش افراد باید بر 
منطقه حق و عدالت باشــد؛ وزیر آمــوزش پیگیر رفع این 
مشکل اســت از اینجا از همه افرادی که کد 1۹ خورده اند، 
می خواهم اعتراض کتبی خود را اعلام کنند حتماً هســته 
مرکزی گزینش آموزش وپرورش رســیدگی خواهد کرد«.  
بعد از آن بود که خبر بازنگری جدی ردشــدگان،  در دستور 
کار او قــرار گرفت و به مرور اخبار بازگشــت ردشــدگان 
منتشر شد. تا جایی که پیش از خبر دیروز قائم پناه،  مدیرکل 
گزینش وزارت آموزش وپرورش از تایید ۵ هزار و 4۶1 نفر 

تا اوایل آذرماه خبر داده بود.  
فرشاد ابراهیم پور،  عضو کمیسیون آموزش هم چند روز 

پیش اعلام کرد:»وزارت آموزش وپرورش درباره گزینش وحدت 
رویه نداشــته و بعضاً اعمال سلیقه صورت گرفته است. وزیر هم 
در همین باره در کمیســیون آموزش و تحقیقات حضور یافت و ما 
به صراحت به وی اعلام کردیم که تمامی پرونده معترضان بازبینی 

شود«.

 W 19 ماجرای کد
داغ  شدن بحث »کد 1۹« گزینش در کارنامه برخی از داوطلبان 
آزمون استخدامی آموزش وپرورش، از آن  دست خبر هایی بود که در 
روزهای پایاتی دولت سیزدهم و همزمان با اعلام نتایج نهایی آزمون 
استخدامی این وزارتخانه، در فضای مجازی دست به دست می شد. 
افرادی که در کارنامه آنها کد 1۹ درج شده بود، صلاحیت علمی را 
کسب کرده اند، اما صلاحیت های عمومی )گزینش( این داوطلبان 
مورد تایید قرار نگرفته و اعلام شــده بود که مجدداً مورد گزینش و 
ارزیابی قرار خواهنــد گرفت. چند مورد از مهم ترین موارد مربوط 
به علت درج کد 1۹ در کارنامه عبارتند از: تتو و آرایش نامناســب، 

پوشــش نامتعارف، عدم مشارکت در مراسم مذهبی و نماز جمعه، 
عدم حضور در مناســبات سیاسی و ملی )انتخابات و تظاهرات(. 
این افراد در آن زمان تلاش کردند با راه انداختن کارزار ها و گروه های 

مجازی صدای خود را به گوش مسئولان مربوطه برسانند.

 Wگزینش سد راه جذب معلم
کمبود 1۷۶ هزار معلم یکی از مسائل سیستم آموزش وپرورش 
ماست که طرح های مختلف هنوز نتوانسته است این بحران را حل 
کند. استفاده از آزمون های استخدامی برای جبران کمبود معلم یکی 
از راه حل هایی بود که پیش بینی شــد اما »کد 1۹« سد جدیدی بود 
که بر سر راه جذب معلمان قرار گرفت. استخدام و اعزام به کلاس 
حدود ۵0 هزار نفر در مهر 1402 و برگزاری آزمون برای اســتخدام 

۷2 هزار نفر در مهر 1403 نتوانســت مشــکل کمبود معلم را حل 
کند و با احتســاب پذیرش ها و استخدام های انجام شده و درحال 
انجام، مطابق آمار رســمی در مهر 1403 آموزش وپرورش با کمبود 
بیش از 1۷۶ هزار معلم رو به رو بود. برای حل مســاله کمبود معلم 
اقدامات متنوع، اما بی نتیجه ای انجام شده است؛ ازجمله استفاده 
از سرباز معلم ها، معلمان بازنشسته، روحانیون و طلاب. مساله به 
قوت بر ســر جای خود باقی است و مهر امسال حداقل 1۷۶ هزار 
کلاس درس از معلم محروم مانده اند. این آمار بدون در نظر گرفتن 
کمبود کادر مدرســه، ازجمله معاونان تربیتی و پرورشی است. او 
خبر داد که  » قطعاً بســیاری از این داوطلبانی که کدهای مختلفی 
برایشان صادر شده به چرخه استخدام آموزش وپرورش باز خواهند 
گشت«. در نهایت، به داوطلبانی که در مرحله گزینش ردصلاحیت 
شده اند، توصیه شده است که اعتراض خود را به  صورت کتبی ارائه 
دهند تــا پرونده های آنها مورد بازبینی مجدد قرار گیرد. در صورت 
عدم پذیرش در مراحل تجدیدنظر، امکان شکایت به دیوان عدالت 

اداری نیز وجود دارد.

 Wسلب انگیزه
محمدرضا نیک نژاد، کارشناس آموزش و معلم بازنشسته معتقد 
است که » ردصلاحیت داوطلبان آزمون استخدامی آموزش وپرورش 
تحت تاثیر کد 1۹ آدم را یاد گزینش های دهه های قبل می اندازد که 
با ســخت گیری های بیش از حد، منجر به سلب انگیزه متقاضیان 
می شد. گزینش در این قبیل آزمون ها جزو بدیهیات است و اتفاقاً 
لازم است اما باید عقلانیت و اعتدال در آن رعایت شود؛ زیرا فردی 
که تمایل به خدمت در این زمینه دارد، باید از حداقل های اخلاقی، 
رفتاری، پوششــی برخوردار بــوده و مطابق با ایــده آل اجتماعی 
باشد«. این کارشــناس آموزش بر این باور است که اجرای کد 1۹ 
در یکی دو سال گذشــته و ردصلاحیت داوطلبانی که ذیل آن قرار 
گرفته اند، یادآور گزینش های سفت وســخت سال های قبل است. 
او اضافه می کند: »البتــه اگر این مورد را کنار دیگر رفتارها 
و ســختگیری های دولت ســیزدهم بگذارید، دیگر جای 
تعجب نخواهد ماند؛ چراکه شــما در برخورد با معلمان ما 
در هیــچ دولتی پس از انقلاب- صرف نظــر از دهه ۶0- به 
انــدازه دولت قبل چنین ســخت گیری هایی را نمی بینید«. 
بــه گفته او: »از دولت آقای رفســنجانی بــه بعد، با وجود 
اینکه ســختگیری ها پابرجا بود، اما از شدت آن کاسته شد 
و دولت ها در برخورد با معلمان صنفی و معترض و حتی در 
مواجهه با دانش آموزانی که نگاه و پوشش متفاوتی داشتند، 
رویکردی معقولانه تر و پذیرفتنی تر داشتند. ولی امروزه کد 
1۹ دارد به مثابه همان گزینش های ســخت ســال های دور 
عمل می کند؛ که البته این کار از دولت ســیزدهم قابل انتظار بود. 
دولتی که در گستره های مختلف در آموزش وپرورش فشار وارد  کرد 
و معلمان صنفی را با انواع و اقسام روش ها، از اخراج گرفته تا کسر 
رتبه یا حذف رتبه بندی، تحت فشار قرار داد«. این معلم بازنشسته 
خبر داده که »خبرهایی هست از اینکه دانشجو- معلمان حتی اگر 
صفحه ای را دنبال کردند یا پســتی را لایــک کردند که در تضاد با 
ارزش های استخدامی بوده، آنها را به  شدت تحت فشار قرار دادند 
یا در برخی موارد تهدید به اخــراج کردند. به طور نمونه، مثل روز 
روشن اســت که درخصوص ماجراهای سال 1401 یا پیش و پس 
از آن، افرادی که در صفحات مجازی خودشان یا دیگران، واکنش 
و اظهارنظر سیاسی داشــتند، چقدر تحت فشار قرار گرفتند. این 
طبیعتاً یک روند اشــتباه است. مسئولان در این گزینش ها معلم را 
به  لحاظ سیاسی و اعتقادی پایش می کنند، اما ابعاد روحی-روانی 
و آمادگی فردی را مدنظر قــرار نمی دهند و به اینکه انگیزه افراد از 
انتخاب این رشته و شغل چه بوده و آیا واقعاً شایستگی معلم  شدن 

را به  لحاظ سلامت روان دارند یا نه، بی توجه هستند«.

8 هزار نفر به چرخه استخدام وزارت آموزش وپرورش بازگشتند

سخت گیرانه ینش   گز از  عبور 

دور جدید حراج شــماره های رند همــراه اول از دیروز 14 
بهمن 1403 آغاز شــد. به گزارش اداره کل ارتباطات شرکت 
ارتباطات ســیار ایران، دور جدید واگذاری شــماره های رند 
همــراه اول از دیروز یکشــنبه 14 بهمن 1403 آغاز شــده و 
متقاضیان می توانند برای مشاهده و شرکت در حراج به سامانه 
حراج نخستین و بزرگ ترین اپراتور تلفن همراه کشور مراجعه 
کنند. براساس اصول و ساختار ارزشی اپراتور اول تلفن همراه 
که مبین ارائه و انجام خدماتی آسان و در دسترس برای عموم 
متقاضیان شــماره های رند اســت، واگذاری شماره های رند 
همراه اول از طریق برگزاری حراج برای عموم متقاضیان و به 
صورت اینترنتی به آدرس https://rond.mci.ir صورت می 

پذیرد. متقاضیان شرکت در حراج شماره های رند همراه اول، 
باید ضمن تایید شــرایط و ضوابط مربوط به شرکت در حراج 
همچنین وارد کردن صحیح اطلاعات درخواستی و هویتی در 
سامانه مذکور، نســبت به واریز آنلاین رقم ودیعه که معادل 

20 درصد مبلغ پایه شماره تلفن همراه مدنظرشان است، اقدام 
کنند. برقراری اعتبار زمانی هر حراج نیز منوط به دو شــرط 
است که لزوماً هر دو باید برقرار باشد تا حراج به اتمام برسد. 
شرط نخســت آنکه »زمان قانونی« حراج به اتمام برسد که 
این زمان برای هر حراج متغیر اســت و در زمان شروع حراج 
اعلام می شــود. دیگری هم اینکه از آخرین پیشــنهاد قیمت 
بر روی یک شــماره باید ۸ ساعت گذشته باشد؛ در صورت 
اعلام پیشنهاد جدید قبل از اتمام مدت زمان حراج، مدت زمان 
حراج برای یک دوره ۸ ســاعته دیگر تمدید می شود. تمامی 
متقاضیان شرکت در طرح حراج شــماره های رند همراه اول 

می توانند به آدرس https://rond.mci.ir مراجعه کنند.

آغاز دور جدید حراج شماره های رند همراه اول

 

مهدی ظلی،  رئیس هیات مدیره نظام پرستاری تبریز درباره پرونده 
فروش غیرقانونی داروهای سرطان بیمارستانی در تبریز گفت: 
متهم ردیف اول این پرونده پرستار و  عضو سازمان نظام پرستاری 
نیســت و با جعل مدارک تحصیلی در این بیمارستان مشغول به  
کار بوده است. متاســفانه افراد دیگری نیز در این بیمارستان با 
ســهل انگاری و اعتماد به شــخص خاطی، درگیــر این پرونده 

شده اند. هنوز بررسی این پرونده نهایی نشده است.

حبیب کاشانی، عضو شورای شهر بیان اینکه هفته گذشته 
در مجلس مدت زمان فعالیت شــورا را ۶ ماه افزایش دادند، 
گفــت: در این ۶  ماه هیچ اتفاقــی رخ نمی دهد. من می دانم 
که برخی در مجلس احســاس کردند که وجود شورا ممکن 
است روند کار آنها را کندتر کند. 22 دی ماه باید شورا شروع 
شود؟ درحالی که اوج کار است و اوج بررسی متمم و بودجه 

است. به نقطه نظر ها توجه نکردند.

داریوش اسماعیلی، رئیس سازمان زمین شناسی و اکتشافات 
معدنی با بیان اینکه ایران در پتانســیل آب های زیرزمینی رتبه 
3۷ و آب های ســطحی رتبه ۶2 را دارد، گفت: ما در برداشت 
و مصرف آب متاســفانه رتبه پنجم را داریم و وسعت کشور ما 
1.2 درصد خشکی هاســت، درحالی که پتانسیل آبی حدود 
3۶ صدم درصد نســبت به کل قاره هاست. برداشت از ذخایر 

معدنی هیچ اثری بر زمین جز فرونشست نخواهد داشت.

مصرف بی رویه! اتفاقی نمی افتد! فروش غیرقانونی داروهای سرطان 
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إِِنَا لِلَهِ وَإِِنَا إِِلَیْهِ رَاجِعُونَ
ترجمان مرگ، حضور جاودانه انسان در محضر خداست

جناب آقای مهندس یدالله طاهرنژاد
 ضایعه درگذشت خواهر مومنه جنابعالی باعث تاثر و تالم فراوان گردید.

 بدین وسیله مراتب تسلیت ما را پذیرا باشید.
یم.  برای ایشان، رحمت و غفران واسعه الهی و برای شما و خاندان معزز، صبر و شکیبایی مسئلت دار

شورای مرکزی حزب کارگزاران سازندگی ایران

کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

چهار شنبه 30 آبان  
برخورد تُنُد اسراییل با فلسطینى ها

آقای بهــزاد نبوی، ]نایب رئیــس مجلس[ آمد. 
خواست که در مجمع ]تشخیص مصلحت نظام[ از 
طرح سه فوریتی مصوب مجلس که شورای نگهبان 
رد کرده اســت، حمایت کنم. گفتم، خودم هم با آن 
موافق نیستم و بعید می دانم که در مجمع رأی بیاورد.
گفت، آقای ]مهــدی[ کروبی، ]رئیس مجلس[ هم 
در مجلس گفته، مخالف است؛ پس چه کسی از آن 

حمایت می کند؟! 
دیروز مجلــس در اعتراض به رد صلاحیت بیش 
از ۵0 نفر از نامزدهای میان دوره ای اســتان گلستان، 
یك طرح دو فوریتی و یك طرح ســه فوریتی تصویب 
کرد که شورای نگهبان هر دو را مخالف قانون اساسی 
شــناخت ولی مجلس امروز برای تأمین نظر شورای 
نگهبان، طرح دیگری را تصویب کرد و امید دارد که 
شورای نگهبان بپذیرد، ولی بعید می دانم بپذیرد چون 
محدودیت مهمی برای شورای نگهبان ایجاد می کند 

و ابزار ]احراز[ صلاحیت را از آنها می گیرد.
آقای نبوی گفت، در تمام دوره ششــم، شــورای 
نگهبان با یك مــورد از مصوبات مجلس که با هدف 
تأمین اصلاحات مــورد نظر دوم خردادی ها تصویب 
شــده هم موافقت نکــرده و معتقد اســت در مورد 
صلاحیــت نامزدها، نظر رهبــری را تأمین می کنند؛ 
گرچه خودشــان هم می خواهند و نیز معتقد اســت 
که پرونده ســازی های اخیر برای بعضــی از مدیران 
]وزارت[ نفــت ]در خصوص شــرکت پتروپارس[ 
با خواست رهبری اســت. به ایشان گفتم، بعضی از 
مجلســیان تعادل ندارند و کارهــای غیرقابل  قبول 
و تشــنج زا می کنند و با این وضع،کشور به آرامش و 

سازندگی و رونق اقتصادی نمی رسد.
آقای ]مصطفی[ میرســلیم، ]معــاون فرهنگی 
اجتماعــی مرکــز تحقیقــات اســتراتژیک[ آمد. 
پیشنهادی برای ســرعت عمل در پذیرش طرح های 
تحقیقاتی مرکــز تحقیقات داد. آقای ]ســیدکاظم[ 
نورمفیــدی از گرگان تلفنــی خواســتار حمایت از 
مصوبــات اخیر مجلس شــد. افطار،کارکنان دفترم 
در مجمع ]تشــخیص مصلحت نظــام[ با اعضای 

خانواده شان، میهمانم بودند. 
برخورد تُند اسراییل با فلسطینی ها، امروز باعث 
انتقاد محافل سیاسی جهان شده به عنوان کارشکنی 
در طرح آمریکا و اتحادیه اروپا آن را محکوم کرده اند. 
در ]شهرهای[  طالبان  کنســولگری های  پاکستان، 
پیشــاور و کویته را تعطیل کرده اســت؛ ضمن اینکه 
روابط رســمی در سطح ســفارت را با طالبان حفظ 
کرده. ابتــدای درگیری ها، اعلام قطع رابطه کرد ولی 
بعداً متوجه شــدند کــه نیاز به روابط بــرای اهداف 
خاص آمریکا و خودشــان دارنــد و روابط را حفظ 
کردند. طالبان اعلام کرده اند که در قندهار می مانند و 
مقاومت می کنند. یك مقام آمریکایی با پُررویی  گفته 

نظام سیاسی ایران باید عوض شود، ولی نه با زور. 

198 افراط در اختلاف  

بررسی رویدادهای تاریخی حافظه

پانزدهمین روز بهمن سال 13۵۷ همچنان 
التهاب و اعتصاب، کشور را فرا گرفته است؛ 
از یک سو اعضای شورای انقلاب، مهدی 
بازرگان را به  عنوان نخســت وزیری دولت 
موقــت برگزیدند و از دیگر ســو، شــاپور 
بختیار تهدید کرد که پاسخ شدیدی به این 
اقدام خواهد داد. سازندگی همزمان با دهه 

فجــر به رویدادهــای مهم آن 
روزها و روند انتخاب بازرگان 
به  عنــوان رئیس دولت موقت 

پرداخته است.

 W انتخاب بازرگان برای
دست برداشتن غرب از 

حمایت شاه 
شورای انقلاب چند ماه پیش 
از این جریانات در پاییز سال ۵۷  
به منظور رهبری جریان انقلاب 
مبارزات  هماهنگــی  اسلامی، 

ســپس انتقال مدیریت در پاییز 13۵۷ شکل 
گرفــت و فعالیت آن تا دو ســال بعــد ادامه 
داشت. هســته اصلی این شورا با روحانیونی 
چون آیت الله مطهری ،  هاشمی رفســنجانی ، 
موسوی اردبیلی ، باهنر و بهشتی  تشکیل شده 
بود؛ بعدتر افرادی چــون احمد صدر، حاج 
 ســیدجوادی ، مهندس  مهدی بازرگان ، دکتر 
یدالله سحابی  و چند تن دیگر به آن پیوستند. 
مهم ترین وظیفه شــورای انــقلاب فرهنگی 
در این مرحله، فراهم کــردن مقدمات انتقال 
قدرت از حکومت پهلوی به نظام جمهوری 
اسلامی بود بنابراین 1۵ بهمن مهدی بازرگان 
را به  عنوان رئیس دولت موقت انتخاب کردند 
و امام خمینــی هم آن را تاییــد کرد. مهدی 
بــازرگان از اعضــای جبهه ملی حدود ســه 
هفته پیش از آن اتفاقات توسط امام به ترکیب 
اعضای شــورای انقلاب اضافه شده بود. او 
سابقه خوبی در حمایت از دکتر محمد مصدق 
داشــت و در کنار کار مبارزاتی و تجربه هایی 
که در کنار شــخصیت های ملــی- مذهبی 
کســب کرده بود در مسائل حقوقی و قضایی 
هم تســلط و تجربه اجرایی داشت. آیت الله 
اکبر هاشمی رفســنجانی  مرتضی مطهری و 
به واســطه همین پیشــینه، مهدی بازرگان را 
برای دوره گذار به  عنوان رئیس دولت موقت 
پیشــنهاد کردند تا انتقال قــدرت با کمترین 
هزینه سیاســی و بیشــترین اثرگذاری انجام 
شــود. علی مطهری، فرزند آیت الله مطهری 
اردیبهشت ســال 13۹3 درباره این پیشنهاد 
به ماهنامه نســیم بیداری گفته بود: »از سال 
34 ایشان را می شناخت و با افکار و روحیات 
و شــخصیت ایشان آشنا بود. شهید مطهری 
معتقد بود کــه آقای بازرگان، گرچه در برخی 
مسائل اعتقادی مثل بحث توحید و نبوت و 

معاد برداشت های ویژه خود را دارد و به نوعی 
دچار علم زدگی اســت- که البته آن هم ناشی 
از عدم آشــنایی مهندس بازرگان با فلســفه 
بود- اما فرد صادقی است. در موارد مختلف 
ایشان به نظرات آقای بازرگان درباره توحید، 
نبوت و معاد انتقاد داشــت و با صراحت هم 
ایــن انتقــادات را بیان کرده اســت. از منظر 
دیگر هم انتخاب مهنــدس بازرگان به  عنوان 
نخست وزیر ناشــی از زیرکی شهید مطهری 
بود چون می دانســت با این انتخاب، آمریکا 
و غــرب زودتر کوتاه خواهند آمد. به هر حال 

آنها وقتی می دیدند که فرد معتدلی قرار است 
نخســت وزیر شــود و این انــقلاب، انقلابی 
نیســت که بخواهد مشــکلات زیادی برای 
غرب ایجاد کند، راحت تر دســت از حمایت 
شاه برمی داشتند. لذا شاید یکی از دلایلی که 
انقلاب ما نسبتاً به سرعت و با تلفات کم پیروز 
شد همین انتخاب و تدبیر خوبی بود که شهید 
مطهری به کار گرفت«. هاشمی رفســنجانی 
هــم در کتــاب خاطرات خــود در ایــن  باره 
می نویســد: »از ابتدا تصمیم بــر این بود که 
روحانیــت در امور اجرایــی دخالت نکند، 
همه ما به این نتیجه رســیده بودیم که در این 
زمینه از نیروهای نهضت آزادی و جبهه ملی 
استفاده شــود. بنابراین ما به  عنوان اعضای 
شــورای انقلاب پــس از بحث و بررســی 
موضوع ]در جلســه مورخ 14 بهمن 13۵۷[ 
مهنــدس مهدی بازرگان را پیشــنهاد دادیم. 
امام ملاحظاتی داشتند و ازجمله می فرمودند: 
اینها حزبی اند و ایشــان نمی خواستند به این 
وسیله حزب را تایید کنند. در جلسه معرفی 
نخست وزیر، اعضای شــورا و آقای بازرگان 
بازرگان  آقای  صحبت هایی داشتند؛ ازجمله 
از روحیه و منش و شــیوه کاری خودشــان 
ســخن گفتنــد اما به یــاد ندارم که ایشــان 
شــروطی برای پذیرش این مسئولیت مطرح 
کرده باشــند. عامل مهم دیگری هم اعضای 
شــورای انقلاب را به انتخاب آقای بازرگان 
ترغیــب کرد کــه آن رابطه ایشــان و بختیار 
بود که تصور می شــد از حاد شدن مسائل و 
درگیری خونین جلوگیری خواهد کرد و انتقال 
قدرت را آسان می کند. بالاخره جبهه ملی و 
نهضــت آزادی و اعضای آنان با هم روابط و 
سوابقی داشتند و این می توانست در مذاکرات 

و گفت وگوها موثر باشد«.

 W مخالفت بختیار و پیشنهادات او
متن حکم نخست وزیری بازرگان که پس از 
تعیین کلیات آن توسط امام خمینی با مشورت 
هاشمی رفســنجانی،  مطهــری،  بــازرگان، 
مهدوی کنی، یدالله ســحابی، ابراهیم یزدی 
و چنــد نفر دیگر تنظیم و قرار شــد مراســم 
معارفه مهندس بازرگان بعدازظهر شــانزدهم 
بهمن  مــاه در آمفی تئاتر مدرســه رفاه برگزار 
شــود. شــاپور بختیار اما در برابــر انتخاب 
نخست وزیر جبهه گرفت و گفت که آن وقتی 
که نخست وزیر اعلام شــود ما هم می گوییم 
او  چیســت.  متقابل مان  عمل 
در آن شرایط همچنان خواستار 
مذاکره با امــام خمینی بود اما 
قبلی  پاســخ   همان  دوباره  امام 
را تکرار و تاکیــد کرد: فقط در 
صورتی بختیــار را می پذیرم که 
از مقام خــود کناره گیری کند. 
شاپور بختیار به هیچ وجه قصد 
می گفت:  و  نداشت  کناره گیری 
در برخی مسائل و اصول، نه با 
شاه سازش می کنم نه با خمینی، 
اجازه تشــکیل دولت موقت را 
نمی دهــم؛ در صورت فعالیــت دولت موقت 
آن را توقیــف می کنیــم. او در یک مصاحبه 
مطبوعاتــی اعلام کــرد: درهــای مذاکره با 
آیت الله خمینی همچنان باز است. جمهوری 

اسلامی برای من مجهول است. 

 W اقدامات دولت برای خاموش کردن
انقلاب

تنها سه روز پس از ورود امام خمینی به 
خاک ایران و درحالی  که دیدارهای مردمی 
او در مدرسه علوی انجام می شد، کارمندان 
و کارگران سراســر کشــور در اعتصاب به 
ســر می بردند و برخی کارکنــان ادارات و 
وزارتخانه های مختلــف؛ وزیران و مدیران 
دولــت را به محل کار خــود راه نمی دادند. 
در دولــت بختیار همچنــان تحرکاتی برای 
جلب اعتماد مردم و حفظ حاکمیت پهلوی 
ادامه داشت؛ ازجمله اینکه برخی از وزرای 
از  بعضی  معاونان وزارتخانه هــا،  ســابق، 
مدیران بخش خصوصی، استانداران و حتی 
مدیران کل به جرم فساد مالی و سوء استفاده 
از بیت المال دســتگیر شــدند. خبرگزاری 
پارس )ایرنا( نوشــت: 200 نفــر از وزرای 
از  بعضی  معاونان وزارتخانه هــا،  ســابق، 
مدیران بخش  خصوصی، استانداران و حتی 
مدیران کل از طرف دولــت ممنوع الخروج 
شده اند. اینگونه اقدامات اما برای معترضان 
به نظــام حاکــم راضی کننده نیســت و آن 
را سرپوشــی بر خطاهــای رخ داده، تلقی 
می کنند. قــرارداد 10 میلیارد دلاری خرید 
اســلحه از آمریکا لغو شــد و روزنامه های 
وقت نیز اعلام کردند که برای نخســتین  بار 
در تاریخ نظام  بانکی کشور برداشت سپرده و 

پس انداز محدود شده است.

برآمدن بازرگان
در 1۵ بهمن ۵۷ چه گذشت؟

تقویم

دوم »غضنفر  امیر ســرتیپ 
آذرفــر« از فرماندهان ارتش 
 1۵ ایران  اسلامی  جمهوری 
بهمن سال گذشــته در سن  
۸4 ســالگی از دنیــا رفت. 
او ســال 133۹ به استخدام 

ارتش درآمد، با درجه ســتوانی برای طی دوره های 
تکمیلی نظامــی به خارج از کشــور اعزام شــد و 
در ســال های نزدیک به پیروزی انــقلاب، با درجه 
ســرگردی به  عنوان فرمانده ایرانی نیروهای حافظ 
صلح ســازمان ملل به جنوب لبنــان رفت. پس از 
انقلاب، فرماندهی پادگان و تیپ مریوان را بر عهده 
گرفت و در جریان جنگ ایران و عراق هم فرماندهی 
تیپ 1۸4 خرم آباد را بر عهده داشت. سال 13۵۹ بر 
اثر اصابت ترکش خمپاره در پادگان مریوان از ناحیه 
دو پا مجروح شد و اســفند ماه 13۶۵ وقتی لشکر 
۶4 ارومیــه در عملیات کربلای ۷ پیروز شــد، امام 
خمینی )ره( در تماس بی ســیمی این پیروزی را به او 
تبریک گفت. امیرســرتیپ دوم »غضنفر آذرفر« در 
زمان اعزام به انگلســتان برای دوره های تکاوری با 
صدام همکلاس بود و پس از طی دوره های آموزشی 
با نمرات بالا موفق به دریافت انگشــتر تکاوری از 
دست ملکه انگلستان شده بود. امیر صیاد شیرازی 
در خاطرات کتاب ناگفته های جنگ در مورد آذرفر 
می گوید: »اســتاد بنده در رنجر بود خیلی شجاعت 
هم دارد چراکــه می جنگند، خوب تحریک می کند 
و خودش نیز اهل عمل اســت؛ نیروها از او خیلی 
حساب می برند. بچه های سپاه پاسداران هم دوستش 
دارند با اینکه کمی لجباز هم است ولی دوستش دارند 
به خاطر صداقت و راستی و درستی و شجاعتش«. 
امیر ســرتیپ دوم آذرفر معتقد بود که سادگی شرف 
سربازی است و کسی که می خواهد سر و جان ببازد 
و آن را در راه آرمان هــا و اعــتلای یک ملت تقدیم 
می کند، نباید مقام پســند و نباید پســت فرماندهی 
لشــکر او را به خود جذب کند. گفته می شود که او 
در زمان جنگ گوش یک مزدور بعثی را برای صدام 
هدیه فرستاده است. او اسفند ۶۵ عملیات »کربلای 
۷« را همــراه با لشــکر خود طراحــی و اجرا کرد و 
نیرو های تحت امر آذرفر طی این عملیات، ارتفاعات 
2۵1۹ در داخل خاک عراق را تسخیر کردند. سروان 
علیرضــا برجعلی در این عملیــات می گوید: وقتی 
ما در ارتفاع دارغان مســتقر بودیم، اطلاع دادند که 
فرمانده جدید لشــکر برای بازدید می آید و دقایقی 
بعد، یک فروند بالگرد آمد و شــهید صیاد شیرازی 
با تیمســار آذرفر از آن پیاده شدند. به طرف آنها رفته 
و ادای احترام کردم. تیمســار آذرفــر که مرا از قبل 
می شناخت با دیدنم لبخندی زد و به شوخی گفت: 
»پسر، تو مگر بزکوهی هستی که هر جا ارتفاع بلند 
می بینی، روی آن سبز می شوی؟!« این را نیز بگویم 
که ملاقات قبلی من با تیمسار آذرفر در ارتفاع سوران 
بود و منظور تیمسار اشاره به آنجا بود. لبخندی زدم 
و گفتم: »جناب ســرهنگ، هر جا لازم باشــد، ما 
می رویم«. ایشان مرا در آغوش گرفت و پس از ابراز 
مهر و محبت خود از وضع منطقه پرســید. ایشان را 
توجیه کردم. بلافاصله به جمع سربازان و درجه داران 
آمدند و پس از یک سخنرانی مبسوط به طرف یک 
سرباز رفت و بر پوتین او بوسه زد. با این کار ایشان، 
ســربازان روحیه گرفتند به  طوری که اگر آزادشــان 
می گذاشــتیم، تا قلب بغداد هم پیش می رفتند. این 
حرکت ایشــان آنقدر به نیروها روحیه داده بود که به 
قول معروف، هیچ کس کم نیاورد و همه با شــوق و 
علاقه به حراســت از آن منطقه راهبردی پرداختند. 
پــس از عملیات فتح المبین، آذرفر مســئولیت های 
بسیار مهمی مانند فرماندهی تیپ 30 گرگان مستعد 
در خوزستان و لشکر 2۸ کردستان را بر عهده گرفت 
و نقش بسیار مهمی در عملیات پیروزمند والفجر 4 
ایفا کرد ســپس در تابستان ۶۵ به فرمانده لشکر ۶4 

ارومیه منصوب شد.

همکلاسی صدام
 سالگرد درگذشت امیر سرتیپ دوم

»غضنفر آذرفر« از فرمانده هان ارتش ایران 

نیره خادمی
گروه تاریخ

کلُ مَنْ عَلَیهَا فَانٍ
برادر بزرگوار

جناب آقای جواد پاریاد زنجانی
 دبیر  اول محترم استان اردبیل

حزب کارگزاران سازندگی ایران 

مراتب تسلیت ما را در فقدان خواهر گرامی تان پذیرا 
باشید. روحشان قرین رحمت واسعه الهی

و خلد برین سرایشان باد.

روابط عمومی حزب کارگزاران سازندگی ایران


